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هریـس یا ترامـپ؟
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سرکشی دوبـاره دلار
گروه اقتصادی: قیمت دلار بازار آزاد در کانال ۷۰ هزار تومان به سر 
می برد و عده ای معتقدند این افزایش قیمت جنبه اقتصادی ندارد 
و هرچه هست به مسئله روانی حاکم بر بازار باز می گردد.به گفته 
تحلیلگران بازار جهانی ارز به نظر می رســد ریســک گســترش 
تنش هــای منطقه ای همچنان در میان معامله گران وجود دارد. 
درحالی که پس از صورت گرفتن اقدام نظامی رژیم صهیونیستی 
در بامداد شــنبه، بازار ارز روند کاهشــی نسبتاً سنگینی را تجربه 
کــرده بــود، اما مجدداً بازار ارز روند صعودی به خود گرفت و وارد 
کانال ۷۰ هزار تومان شده است که به گفته آن ها بازار در تقابل با 
ریسک های سیاسی هنوز به جمع بندی واحد نرسیده است.جعفر 

قادری نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با مهر با اشاره به نوسانات اخیر بازار ارز گفته است که 
نوسانات و تلاطم های بازار ارز ناشی از اتفاقات سیاسی و امنیتی 
منطقه است و هیچ دلیل اقتصادی ندارد.وی با بیان اینکه نوسانات 
نرخ ارز منشأ سیاسی دارد و به خاطر افزایش تقاضا در بازار نیست، 
تصریح کرد: فقط بازار ما متأثر از این اتفاقات سیاســی-امنیتی 
منطقه نیســت بلکه اینگونه مسائل بر اقتصاد همه کشورها تأثیر 
می گذارد و کشور ما نیز از این قاعده مستثنی نیست.نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: علاوه بر بحث اتفاقات 

سیاسی - امنیتی منطقه دشمن همواره تلاش دارد تا...

دلایلاوضاعبحرانیبازارارزدرگفتگوباکارشناساناقتصادیبررسیشد

مجیدرضاحریری
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین

ولی تورم  وند نز  ر
در سال آینده

عطابهرامی
کارشناس اقتصادی

پریساحاجیمحمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

هوش مصنوعی و انسان؛
تقابل یا همکاری؟!

»نقش اقتصاد « گزارش می دهد؛ 

2 پیام یک گزارش مهم در 
مورد صادرات نفت ایران

»نقش اقتصاد« از تحول در ناوگان قطارها 
گزارش می دهد 

سیستم های  ارتباطی هوشمند 
در نظام مبادله داده ها 

کارشناس اقتصاد کشاورزی: مشکل کشاورزی 
ما کمبود فناوری است، نه کمبود آب

هلندی ها  در حسرت 
خاک ایران

 ارز تک نرخی، سوخت موشک بازار می شود؟

نشانه ای تاریخی برای 
انفجار بورس

 مازوت هزینه تعمیرات را بالا می برد

سوخت جایگزین
 معضل نیروگاه ها

 هشدار کنشگر محیط زیست به سکوت سیاسیون 
دربرابر ساخت وساز یک سد غیرقانونی در اصفهان:

خطر تشدید تنش های آبی در 
نصف جهان

اثرات تورمی  بودجه انبساطی چالش های بودجه ۱۴۰۴

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی بررسی شد

گروه اجتماعی: اواسط مهر ماه سال جاری 
بود که معاون محیط زیست طبیعی و تنوع 

زیستی سازمان حفاظت محیط زیست 
اعلام کرد: »وزارت نیرو باید اجرای سد 

»ماندگان پادنا« را به دلیل نداشتن مجوز 
زیست محیطی متوقف کند؛ چرا که هر 
طرحی بدون ارزیابی زیست محیطی و 
مجوز سازمان حفاظت محیط زیست 

غیرقانونی است.«
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بر کســی پوشــیده نیست که تحریم های نفتی 
دولــت آمریــکا علیه ایران، به طور خاص پس از 
سال 2۰18 و خروج یکجانبه دولت وقت آمریکا 
به ریاســت جمهوری ترامپ از توافق برجام، به 
نحو قابل توجهی افزایش پیدا کرد. رئیس جمهور 
اســبق آمریکا معتقد بود که با به اوج رســاندن 
تحریم ها علیه کشــورمان در قالب کارزار فشار 

حداکثری باید تهران را مجبور به... 
7
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مرتضیبهروزیفرد
 کارشناس انرژی

  بهره وری پایین
 در حوزه انـرژی

چالش افزایش حقوق کمتر از 
نرخ تـورم

8 3 7 8

نوبت اول- چاپ اول 

صفرتفاخر-شهردار پیرانشهر

شهرداری پیرانشهر به استناد مصوبه شماره 128 مورخه 1403/01/18 شورای اسلامی شهر پیرانشهر و تائیدیه شماره 462/15/1403 مورخه 1403/02/02 
فرمانداری محترم در نظر دارد املاک و مستغلات شهرداری را برابر شرح و مشخصات ذیل بصورت اجاره یکساله به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط 

واگذار نماید: 
داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مزایده اجاره املاک و مستغلات شهرداری پیرانشهر 

شماره :17284/15
تاریخ: 1403/08/13

قیمت پایه ی اجاره ماهیانه آدرس محل مورد اجاره ردیف 
)ریال( 

ارزش اجاره یکساله 
)ریال( 

10 % سپرده 

30.000.000360.000.00036.000.000مجتمع شهرداری پنج راه استقلال مغازه شماره 22 1

روابط عمومي شركت شهركهاي صنعتي استان مركزي

شرکت شهرکهاي صنعتي استان مرکزي در نظر دارد فراخوان خرید خدمات مشاور) ارزیابی کیفی مشاوران)RFQ(( نظارت عالیه و کارگاهي 
بر اجراي پروژه هاي راهســازي، ســاختمان، برق، روشــنایي و مخابرات در سطح شــهرکها و نواحي صنعتي استان مرکزي به شماره هاي 
)20030010۷200004۹( و )20030010۷2000050( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت و براساس آیین نامه خرید خدمات مشاوره 
شماره 1۹3542 مورخ 1388/10/1 برگزار نماید. لذا کلیه مراحل برگزاري فراخوان ازدریافت و تحویل اسناد فراخوان تا تهیه فهرست مشاوران 
داراي صلاحیت، ارسال درخواست پیشنهاد )RFP(، ارائه پیشنهاد مشاوران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي 

دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

»آگهي فراخوان ارزیابي كیفي «

مدت صلاحیت مشاورمبلغ برآورد )ریال(نوع برگزاريموضوع فراخوانردیف
)ماه(

1
نظارت عالیه و کارگاهی بر اجرای پروژه های 
راه  و ساختمان در سطح شهرکها و نواحي 

صنعتي استان مرکزي

فراخوان 
ارزیابي 

کیفي
261.46۷.5۹1.013

 الف- پایه یك گروه راه و
 ترابري تخصص راهسازي

 ب - پایه سه گروه شهرسازي
و معماري تخصص ساختمان

24

2
نظارت عالیه و کارگاهی بر اجرای پروژه های 
برق، روشنایي و مخابرات در سطح شهرکها 

و نواحي صنعتي استان مرکزي

فراخوان 
ارزیابي 

کیفي
پایه سه گروه انرژي تخصص ۷3.2۹1.۹۹6.330

24انتقال و توزیع نیرو

تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ساعت  10 روز  سه شنبه مورخ 1403/08/15 باشد.
مهلت زماني دریافت اسناد فراخوان از سایت :تا ساعت 1۹:00 روز سه شنبه مورخ 1403/08/22

مهلت زماني ارسال پاسخ فراخوان: تا ساعت 1۹:00 روز شنبه مورخ 1403/0۹/03
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 

آدرس اراک بلوار فاطمیه جنب استانداري مرکزي تلفن:0863344310۷ و 0863344320۹ کارشناسان ذیربط  .تلفن 08633443311 امور قراردادها
شناسه آگهی: 1817323 شماره میم الف: -1

شركت شهركهاي صنعتي استان مركزي

در حالی که بیت کوین )BTC( نزدیک به اوج تاریخی خود معامله می شود، 
چندین شــرکت بزرگ در حوزه ارز دیجیتال اخراج های گســترده ای را 

اعمال کرده اند.
اخراج های گســترده ســوالاتی درباره واقعی بودن روند صعودی بازار ارز 

دیجیتال ایجاد کرده است.
در تاریخ 2۹ اکتبر، پلتفرم غیرمتمرکز مبادلاتی dYdX مستقر در سوئیس 
اعــلام کــرد ۳۵ درصد از نیروی کار خود را تعدیل خواهد کرد. مدیرعامل 
این شــرکت، آنتونیو جولیانو، توضیح داد این تصمیم به عنوان بخشــی از 
 dYdX یک تغییر اســتراتژیک بوده و نه به دلیل مشــکلات مالی. او گفت
نیاز دارد تمرکز خود را بر چشم انداز بلندمدت خود متمرکز کند و عملیاتش 
را بیشــتر با اهدافش هماهنگ ســازد. به گفته جولیانو، کاهش نیروها به 
شــرکت ایــن امــکان را می دهد که با انرژی و هــدف تازه به دنبال تحقق 

ماموریت خود باشد.
همچنین در تاریخ 2۹ اکتبر، Consensys، شــرکت پشــت کیف پول 
محبــوب  MetaMask، اعــلام کرد حدود 1۶۰ نفر یا تقریباً 2۰ درصد 
از کارکنــان خــود را اخراج خواهد کرد. Consensys این اخراج ها را به 
چالش های اقتصاد کلان و افزایش هزینه های قانونی نسبت داد که شامل 
 )SEC( مســائل نظارتی با کمیســیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده
نیز می شــود. اوایل امســال، Consensys از ســوی SEC اعلامیه ای 
دریافت کرد نشــان از احتمال اقدام اجرایی علیه آن دارد. در پاســخ، این 
شرکت شکایتی علیه SEC ثبت و ادعا کرد این سازمان سعی در کنترل 

حوزه کریپتو از طریق اعمال مقررات قضایی دارد.
Consensys اظهار داشت کاهش نیروی کار بخشی از تلاشی گسترده تر 
برای ساده سازی عملیات و حفظ تمرکز بر نوآوری است تا موقعیت خود 
را به عنوان یک رهبر در فضای کریپتو حفظ کند، حتی با وجود چالش های 

قانونی و اقتصادی کنونی.

کراکن و نوا لبز در مسیری مشابه ��
ایــن رونــد در تاریــخ ۳۰ اکتبر ادامه یافت، هنگامــی که صرافی کراکن، 
پنجمین صرافی بزرگ کریپتو در جهان، اعلام کرد در حال انجام "تغییرات 
ســازمانی" اســت. طبق یک پســت وبلاگی، این شرکت قصد دارد تمرکز 
خود را از مدیریت به سمت ساخت و توسعه تغییر دهد که شامل کاهش 
نیروی کار نیز می شــود. با این حال، صرافی کراکن تعداد دقیق کارکنان 

تحت تاثیر را اعلام نکرد.
نوا لبز، توســعه دهنده شــبکه Helium، نیز در تاریخ 2۵ اکتبر اعلام کرد 
 Matter ،۳۶ درصــد از کارکنــان خود را تعدیل کرده اســت. همچنین
Labs، شرکت پشت  ZKsync، در اوایل سپتامبر 1۶ درصد از نیروهای 

خود را کاهش داد.
این اخراج ها در چندین بازیگر کلیدی صنعت باعث ایجاد گمانه زنی هایی 
درباره ســلامت اساســی بخش کریپتو شــده است. آخرین بار که صنعت 
شــاهد موج گســترده ای از اخراج ها در این مقیاس بود، در طول بازارهای 
نزولی ســال های 2۰22 و 2۰2۳ بود. در حالی که بســیاری امیدوار بودند 
افزایــش قیمت هــا ایــن روند را معکوس کند، به نظر می رســد چالش ها 

همچنان پابرجا هستند.
بازار صعودی یا بازگشت موقتی؟ ��

اخراج های اخیر تردیدهایی را درباره واقعی بودن شــرایط فعلی بازار به 
عنوان یک بازار صعودی ایجاد کرده اســت. بازارهای صعودی در بخش 
کریپتو با گســترش ســریع و استخدام های جدید مشخص می شوند، زیرا 
شرکت ها انتظار رشد بیشتری دارند. با این حال، ترکیبی از قواعد نظارتی 
و فشــارهای اقتصادی گســترده تر به نظر می رســد شرکت ها را به اتخاذ 

رویکردی محتاطانه تر واداشته است.
اخراج های اخیر نشان می دهد برخلاف افزایش قیمت دارایی ها، بسیاری 
از شرکت های کریپتو همچنان بر بهبود کارایی عملیاتی به جای گسترش 
تهاجمــی تمرکــز دارند. برخی از تحلیلگران معتقدند بازار کریپتو ممکن 
است یک بازگشت موقت را تجربه کند و نه یک روند صعودی پایدار. اگر 
محیــط اقتصــادی همچنــان چالش برانگیز باقی بماند، ممکن اســت 
شرکت های بیشتری برای تضمین پایداری خود به کاهش نیرو بپردازند.

اخراجهایگستردهدرشرکتهایکریپتوییبرخلافافزایشقیمترمزارزها

آیاواقعاًبازارارزدیجیتالصعودیاست؟
سینامناجاتیپور

روزنامه نگار

فقطیکسومتعهداتمسکنیبانکهادرپرداختتسهیلاتمحققشد
کارشــناس سیاســت گذاری مسکن گفت: 
بانک ها در ســه سال گذشته تنها 2۷۰ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات مسکن پرداخت 
کرده اند که از این میزان ســهم نهضت ملی 
مســکن تنها 88 هزار میلیــارد تومان بوده 

است.
فرشید ایلاتی کارشــناس سیاست گذاری 
بخش مسکن در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
بــا بیان اینکه عملکرد بانک ها برای پرداخت 
تســهیلات در طول سه سال گذشته چندان 
مناســب و قابــل قبول نبوده اســت گفت: 
بانک ها در ســه سال گذشته تنها 2۷۰ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات پرداخت کرده اند 
که از این میزان ۵1 هزار میلیارد تومان برای 
ســاخت واحدهای خود مالکــی، 88 هزار 

میلیارد تومان در حوزه نهضت ملی مسکن، 
۶۴ هزار میلیارد تومان مسکن روستایی، ۵8 
هزار میلیارد تومان در قالب ودیعه مسکن و 
8 هزار میلیارد تومان هم در حوزه بازسازی 
واحدهای مسکونی آسیب دیده بوده است.

وی ادامه داد: نظام بانکی از ســال 1۴۰۰ تا 
مهرماه 1۴۰۳ حدود ۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومــان تســهیلات پرداخت کــرده این در 
حالیســت که طبق قانون باید 2۰ درصد از 
ایــن میزان کــه ۷2۰ هزارمیلیــارد تومان 
می شــود را به بخش مسکن اختصاص دهد، 
اما بررســی ها نشان می دهد که در طول سه 
ســال گذشته تنها 2۷۰ هزارمیلیارد تومان 
پرداخت شــده و این به معنای آن اســت که 
تنها یک ســوم تسهیلات مسکن طی امسال 

محقق شده است.
او بیان کرد: در طول سه سال گذشته بیش 
از 12۰۰ هزار میلیارد تومان باید تسهیلات 
پرداخــت می شــد در حالی کــه این میزان 
محقق نشده و آمارهای وزارت راه وشهرسازی 
هم حاکی از آن است که عملکرد بانک ها در 
این حوزه اجرای قانون جهش تولید مسکن 

چندان قابل قبول نیست.
وی با بیان اینکه باید بانک ها به قانون جهش 
تولید مســکن که ســهم 2۰ درصدی است 
پایبند باشــند گفت: متاسفانه در این بخش 
همــکاری چندانی دیده نمی شــود و همین 
موضــوع خود باعث شــده کــه روند اجرای 
پروژه های نهضت ملی مسکن با کندی بسیار 

زیادی روبرو شود.



جنگاقتصادیمارازمینگیرمیکندنهجنگنظامی
رئیس جمهور:

گروه سیاســی: مســعود پزشکیان در مراسم تجلیل از فعالان طرح 
جهــش تولــی عنوان کرد: اعتباری کــه در مجلس برای پرداخت 
بدهــی گندم کاران دیده شــده بود کافی نبــود لذا با اذن رهبری 
توانستیم پرداخت ها را انجام دهیم. تلاش می کنیم مشکلی پیش 

نیاید و مردم از سیستم اداری ما رضایت داشته باشند.
وی افزود: هر جایی مشــکلی را حل نمی کنیم اینطور نیســت که 
نخواهیم حل کنیم بلکه نمی توانیم. البته تلش می کنیم مشکلات 
حل شــود در هر جلســه با وزرا یک بحث همیشه تکرار می شود و 
تلاش می کنیم مشکلات مردم را در حد توان خودمان حل کنیم.
رئیس جمهور گفت: ما با یک جنگ تمام عیار اقتصادی مواجهیم 
ما از جنگ نظامی نمی ترســیم چیزی که ما را زمین گیر می کند 
وضعیت اقتصادی و معیشت مردم است. باید در این جنگ مشت 
محکمی بر دهان دشمنان بزنیم این مشت را شما در زمینه تأمین 

گندم و کشاورزی زدید.
پزشکیان با بیان اینکه برای بهتر بودن در منطقه باید طور دیگری 
به مســائل نگاه کنیم و افق و چشــم انداز را ببینیم، اظهار کرد: 
نمی شود در جامعه اسلامی مردم برای امرار معاش خود با مشکل 
مواجه باشند. ما باید از شعار و وعده فاصله بگیریم و با تمام وجود 

در باور و اعتقاداتمان برای اصلاح امور تلاش و عمل کنیم.
وی در ادامــه بر ضرورت اســتفاده بهینــه از منابع و ظرفیت های 
موجود کشــور در جهت افزایش بیشــتر و بهتر تولید تأکید کرد و 
گفــت: مــا باید ببینیم که آیا محصولی که تولید می کنیم برازنده 
این زمین و منابع آبی مصرف شــده اســت یا بهتر از این محصول 

نیز می توان تولید کرد.
رئیــس جمهور بــا بیان اینکه در تولید باید برای ما »بهترین« در 
اولویت باشــد نه »بیشــترین«، افزود: آنچه که ما باید به دنبال آن 

باشــیم دستیابی به بهترین هاست که این امر نیز نیازمند آموزش 
و تغییر در رفتارها و نگرش ها است.

پزشکیان در ادامه گفت: بنده در جریان تبلیغات انتخاباتی به 
گروه های سیاســی اصلاح طلــب و اصولگرا عرض کردم که به 
شــدت به اصولی پایبند و معتقدم که آن اصول حق و عدالت 
است و تا امروز هم سعی کرده ام بر این اصول پایبند باشم چرا 
که برای مردم مفهوم و حکومت اسلامی یعنی حکومت حق و 

عدالت.
رئیــس جمهــور در ادامه دلیل عدول از حق و عدالت را جناحی و 
گروهی عمل کردن عنوان کرد و افزود: ما برای تحقق حق و عدالت 
لاجــرم بایــد اصلاحات کنیم چرا که اگر بخواهیم به همین روش 

و نگاه پیش برویم تصور ایجاد تغییر تصوری واهی است.
پزشکیان با بیان اینکه امروز باید ببینیم با سند چشم انداز ترسیم 
شــده از ســوی رهبری معظم انقلاب چقدر فاصله داریم، تصریح 
کرد: ما باید راهی که درست می کنیم و ساختاری که ایجاد می کنیم 
در منطقــه بهترین باشــد و اگــر اینگونه عمل کنیم، می توانیم به 
دهان دشــمنان مشــت بکوبیم، نه اینکه در جامعه اسلامی مردم 

برای امرار معاش خود نیز با مشکل مواجه باشند.
وی یادآور شد: من دیروز در سازمان برنامه و بودجه بودم و همکاران 
می گفتند ترکمنســتان حاضر نیســت با دولت ما قرارداد گازی 
ببندد. می گویم چرا می گویند دولت پول ما را نمی دهد. می گویند 
ما با دولتی که پول ما را نمی دهد قرارداد نمی بندیم برای همین 
بــا خصوصی هــا می. بندیــم ما دولتی ها فکــر می کنیم دیگران 
)خارجی ها( مثل خودمان هســتند که با پیمانکار را ببندیم و دو 
سال پولش را ندهیم به اندازه ای که پول دارید قرارداد ببندید چه 
کسی به شما گفته قرارداد ببندید و به وعده های خود عمل نکنید.

پزشکیان در ادامه ضمن توصیه وزارت جهاد کشاورزی به حمایت 
و پشــتیبانی از کشــاورزان تصریح کرد: یکی از مشــکلات امروز 
کشاورزان این است که ما با فشار برای آنان قیمت تعیین می کنیم 
اما به شــبکه دلالی که زحمت یکســاله کشــاورز را به ثمن بخس 
می خرد کاری نداریم، این مشــکلات باید حل شــود و ما آماده ایم 

که به شما خدمت کنیم نه اینکه بر شما امر و نهی کنیم.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود با تأکید بر اینکه 
جنگ امروز برای ما نه جنگ بمب و موشک بلکه جنگ اقتصادی 
است، تصریح کرد: ما موشک داریم برای اینکه از خود دفاع کنیم 
و دشــمنان جرأت تعرض به خاک ما را نداشــته باشند نه اینکه به 

دیگر کشورها حمله کنیم.
پزشکیان با اشاره به جنایات بی شرمانه رژیم صهیونیستی بر علیه 
مــردم مظلــوم و بی دفاع غزه و لبنان، گفت: اینکه آنها پس از یک 
ســال جنایت مستمر بر علیه مردم مظلوم غزه به دلیل ایستادگی 
و پایمردی مردم این منطقه نتوانســته اند به اهداف خود برســند، 
نشــانه عزت و عظمت این مردم مقاوم اســت، اما عجیب آن است 
کــه ایــن رژیم و حامیانش دم از حقوق بشــر می زنند اما در پس 
چهره به ظاهر شیک و کروات زده آنها، »خشونت« و »نسل کشی« 

و »جنایت« و »قتل« است.
رئیــس جمهور همچنین به رویکرد ریاکارانه برخی کشــورهای 
غربی در مســئله حقوق بشــر اشاره کرد و افزود: وقتی در کشور ما 
فردی که ده ها نفر را به خاک و خون کشیده اعدام می شود، ما را 
متهم به نقض حقوق بشر می کنند در حالی که خودشان بمب های 
شیمیایی برای قتل عام مردم تولید می کردند و امروز نیز از کسانی 
که زنان و کودکان را به خاک و خون می کشــند و راه غذا و آب و 

دارو را بر روی آنان می بنند، حمایت می کنند.

محمدبیات
روزنامه نگار

سیدکامرانیگانگی
روزنامه نگار
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بیانیهایکهوجاهتقانونیندارد

اخیراً اتحادیه اروپا و اعضای آن، در یک تغییر بزرگ در سیاست 
خود، از حاکمیت امارات بر جزایر سه گانه ابوموسی، تنب بزرگ 
و تنب کوچک حمایت کردند و ایران را به عنوان اشــغالگر این 
جزایر معرفی کردند. این بیانیه، که برای نخستین بار در تاریخ 
روابط بین المللی به طور رســمی از ســوی اتحادیه اروپا صادر 
می شود، به طور واضح نشان دهنده تغییر در رویکرد این اتحادیه 
نســبت به مســأله خلیج فارس و روابط ایران و امارات است. در 
حالــی که چنین موضع گیری هایی می تواند بر اســاس منافع 
سیاسی و استراتژیک اتخاذ شده باشد، اما از نظر حقوق بین الملل 

و تاریخی، این ادعاها با چالش هایی مواجه است.
در این یادداشــت، به بررســی عدم وجاهت قانونی این بیانیه و 
تحلیل تبعات سیاسی آن خواهیم پرداخت. همچنین، با توجه 
به مستندات تاریخی و حقوقی، دلایل رد ادعای حاکمیت امارات 
بر این جزایر و تأثیرات بالقوه این موضع گیری بر روابط ایران با 
اتحادیه اروپا و کشورهای عربی را مورد بحث قرار خواهیم داد.

عدم وجاهت قانونی از منظر حقوق بین الملل ��
• عدم شناسایی حق حاکمیت: طبق حقوق بین الملل، حاکمیت 
یک کشور بر سرزمین هایش باید از طریق مستندات تاریخی و 
حقوقی معتبر تأیید شود. در این زمینه، ایران مستندات و شواهد 
قوی ای ارائه داده که حاکی از حق حاکمیت این کشور بر جزایر 
ســه گانه اســت. در نتیجه، هرگونه بیانیه یا اعلامیه که این حق 

را نادیده بگیرد، نمی تواند از وجاهت قانونی برخوردار باشد.
• اصل عدم مداخله: بر اساس اصول حقوق بین الملل، کشورهای 
دیگــر نمی تواننــد در امور داخلی کشــورها مداخله کنند. اگر 
اتحادیه اروپا و اتحادیه عرب به طور رسمی حاکمیت امارات بر 
جزایــر را تأییــد کنند، این عمــل می تواند به عنوان مداخله در 
حاکمیت ایران تلقی شود و اصول حقوق بین الملل را نقض کند.

• نقش سازمان ملل و قطعنامه ها: بیانیه های این چنینی معمولاً 
باید در چارچوب قوانین و مقررات سازمان ملل و قطعنامه های 
آن قــرار گیرنــد. اگر بیانیه ای در تضاد با قطعنامه های مربوطه 

باشد، وجاهت قانونی نخواهد داشت.
تحلیل سیاسی بیانیه ��

• منافع استراتژیک: بیانیه اتحادیه اروپا و اتحادیه عرب ممکن 
است از منافع سیاسی و استراتژیک این کشورها ناشی باشد. در 
حــال حاضر، کشــورهای عربی به دنبــال تقویت روابط خود با 
اتحادیه اروپا هستند و ممکن است این موضع به عنوان یک ابزار 

دیپلماتیک برای تقویت روابط با امارات به کار گرفته شود.
• تأثیر بر روابط ایران و غرب: چنین بیانیه هایی می توانند روابط 
ایــران بــا غرب و به ویژه با اتحادیه اروپا را تحت تأثیر قرار دهند. 
ایران ممکن است این اقدام را به عنوان نشانه ای از فشار بر خود 
ببیند و ممکن است واکنش های دیپلماتیک متقابل را به دنبال 

داشته باشد.
• عواقــب منطقه ای: این بیانیه همچنین می تواند تنش ها را 
در خلیج فارس افزایش دهد و به چالش های امنیتی در منطقه 
دامن بزند. این مســأله می توانــد به بحران های جدیدی در 
روابط ایران با کشورهای عربی و حتی با سایر کشورها منجر 

شود.
به طور کلی، بیانیه اخیر درباره جزایر سه گانه ایرانی از نظر حقوقی 
و سیاســی می تواند به چالش هایی منجر شــود. در حالی که از 
نظــر حقــوق بین الملل، وجاهت قانونی برای رد حق حاکمیت 
ایران وجود ندارد، اما انگیزه های سیاسی و استراتژیک می تواند 
در پس این بیانیه ها قرار داشــته باشــد. برای ایران، این بیانیه 
ممکن اســت به عنوان یک تهدید در نظر گرفته شــود و نیاز به 

واکنش های دیپلماتیک و حقوقی داشته باشد.

بازتاب
سخنگویوزارتخارجه:

بههرچهکهبرایدفاعازایرانلازمباشد،
مجهزخواهیمشد

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد تحلیل های منتشر شده 
از صحبت های اخیر »کمال خرازی« در رسانه ها در مورد احتمال 
تغییر دکترین هسته ای ایران و افزایش برد موشک های ایرانی 
گفت: موضع رســمی ما در رد ســلاح های کشــتار جمعی و در 
رابطه با ماهیت صلح آمیز برنامه هســته ای جمهوری اســلامی 

ایران کاملًا واضح است.
اسماعیل بقایی افزود: همانطور که در سخنرانی اخیر مقام معظم 
رهبری هم تاکید شــد ما به هر چه که برای دفاع از ایران لازم 

باشد، مجهز خواهیم شد.
وی درباره احتمال پیروزی ترامپ در انتخابات آمریکا و امکان 
ارائه معامله به ایران، اظهار داشت: به همین بسنده می کنم که 
تکلیف این فرد مشخص است و اجازه دهید درمورد سناریوهای 

فرضی، حدس و گمان نداشته باشیم.
بقایی در واکنش به اظهارات وزیر خارجه ترکیه مبنی بر انتقال 
پیام به ایران، گفت: اولاً ما از تلاش همه کشــورهای همســایه 
برای توقف جنایت در فلسطین و لبنان قدردانی می کنیم. اقدام 
اخیر ترکیه در منع فروش تسلیحات قابل تقدیر است. ما رژیم 
را به رســمیت نمی شناســیم و درباره آمریکا کانال های ارسال 
پیام مشخص است و بارها اعلام شده سفارت سوئیس به عنوان 

حافظ منافع منتقل کننده است.
او همچنین تاکید کرد: مذاکرات غیر مســتقیم ایران و آمریکا 
مشخصه در زمینه موضوع هسته ای بوده و پس از اتفاقات اخیر 

معلق شد.
بقایی در مورد تصمیم آلمان برای تعطیلی کنســولگری های 
ایــران در شــهرهای مونیخ، هامبــورگ و فرانکفورت و اخراج 

دیپلمات های ایرانی گفت: اخراجی تا الان انجام نشده است.
بقائی ادامه داد: طی روزهای گذشــته تماس های مســتمری با 
طرف های مقابل انجام شــده اســت هم در تهران و هم برلین 
گفت وگوهایی انجام شده است. ما روشن کرده ایم که این اقدام 

آلمان به هیچ وجه قابل توجیه نیست.

محمدباقرقالیباف در همایش سراســری بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه تمام اعضای حکمرانی در بخش های مختلف 
وظیفه توجه به مســکن را دارند، گفت: ســؤال این اســت که آیا 
پس از ۴۵ ســال توانســتیم مشکل مسکن را حل کنیم که قطعاً 
پاسخ آن خیر است. حتی سرمایه ها را در زمین هایی دفن کردیم 
و چنــد میلیون مســکن وجود دارند امــا احتکار کردیم و خالی 

هستند و در مقابل چند میلیون خانواده، خانه ندارند.
رئیس مجلس با تاکید بر اینکه باید فهم و درک درست از موضوع 
داشــت، یادآور شــد: این درک و فهم را باید همه از جمله برنامه 

ریــزان و سیاســتمداران و همچنین مجریان باید درک کنند و 
این موضوع را به رسمیت بشناسیم.

وی با بیان اینکه باید توانایی چگونه تبدیل مشکلات به مسئله 
و قدرت حل مسائل را داشته باشیم، گفت: باید پذیرفت مسئله 
مســکن وجود دارد. وقتی این مســئله را پذیرفتیم در ادامه همه 
بخش های حکمرانی با یکدیگر گفت وگو کنیم تا این مسئله حل 

شود.
قالیبــاف اضافــه کرد: امروز بیش از نصف ارز کشــور را به اقلام 
اساســی اختصاص می دهیم تا خوراک مردم را تأمین کنیم، در 

حالی که به طور متوسط ۵۰ درصد درآمد خانواده ها به مسکن 
اختصاص داده می شــود و این رقم در کلان شــهرها ۷۰ درصد 
اســت و نبود مســکن به خوراک، پوشاک و غذای خانواده ضربه 

می زند.
رئیس مجلس با اشــاره به تأمین مســکن، گفت: در دهک های 
پاییــن اگــر آنها همه درآمد خود را برای مســکن کنار بگذارد، 
نزدیک به ۷۰ تا 8۰ سال زمان لازم است تا وی صاحب مسکن 
شــود و برای قشــر متوســط ۵۰ تا ۶۰ سال زمان نیاز است و در 

کلان شهرها این رقم ها بیشتر است.

قالیباف:پساز۴۵سالنتوانستیممشکلمسکنراحلکنیم

گــروه بین الملل: درحالی به راند پایانی انتخابات 
ریاست جمهوری در آمریکا نزدیک می شویم که 
نتایــج آخرین نظرســنجی از رقابت ســخت و 
نفس گیر کاملًا هریس معاون اول بایدن و دونالد 
ترامپ رئیس جمهور اسبق ایالات متحده حکایت 
دارد. براســاس نظرســنجی انجام شده از سوی 
شبکه »ان.بی.سی« هریس و ترامپ هر دوبا ۴۶ 
درصــد محبوبیت در وضعیت برابری قرار دارند. 
روزنامه واشــنگتن پست در آخرین نظرسنجی 
خــود با ضریب خطای ۳.1 درصد از پیشــتازی 
خفیــف هریــس در برابر ترامپ خبر داد. در این 
نظرســنجی خانم معاون اول ۴8 درصد و ترامپ 
۴۷ درصــد از اقبال عمومی را به خود اختصاص 
دادند. براســاس نظرســنجی انجام شده توسط 
شبکه »ای.بی.سی« نیز کاملًا هریس با ۴۹ درصد 
در برابــر ۴۶ درصــد ترامپ همچنان پیشــتاز 
انتخابــات ریاســت جمهوری اســت. با وجود 
پیشــتازی ظاهری هریس اما به نظر می رســد 
همچنــان رقابت تنگاتنگ میان هر دو نامزد در 
هفت ایالت دارای نوســان همچون میشگیان و 
ویسکانسین ادامه دارد. ترامپ با انتقاد از سیاست 
خاورمیانه ای بایدن، به جامعه عرب آمریکایی ها 
و مسلمانان وعده داده است که در صورت پیروزی 
در انتخابات به جنگ در غزه و لبنان پایان خواهد 

داد.
آیا ترامپ سیاســت خارجی پیشین خود را  ��

ادامه خواهد داد؟
از چند ماه قبل حزب جمهوری خواه برنامه این 
جریان سیاسی در قبال تهران را در صورت پیروزی 
مجدد در انتخابات منتشر کرد. این طرح، ادعای 
جلوگیری از دســتیابی ایران به فناوری ساخت 
ســلاح هســته ای، مهار ایران از طریق برقراری 
تحریم های گسترده، ارائه کمک های امنیتی به 
شرکای منطقه ای، حمایت از ایرانیان خارج نشین 
در برابــر حکومت، توقف بازداشــت خارجی ها 
توسط ایران، پایان دادن به حملات سایبری ایران 
علیه آمریکا و متحدان اش و توقف حمایت ایران 
از اعضای محور مقاومت از جمله برنامه های دولت 

دوم ترامپ در قبال ایران است.
به گزارش موسسه »خاورمیانه« حزب جمهوری 
خواه در انتخابات سال 2۰2۴ دو شعار »ایستادن 
در کنــار اســرائیل« و »بازگردانــدن صلــح به 
خاورمیانه« را در رأس سیاســت های خود قرار 

داده است. در ظاهر ترامپ، خواهان پایان یافتن 
سریع جنگ غزه پس از تکمیل عملیات نظامی 
ارتش اسرائیل است. رئیس جمهور سابق آمریکا 
در ابتــدای جنگ به دلیل فقدان آمادگی دولت 
نتانیاهو به انتقاد از وی پرداخته بود و در ادامه به 
نقد سیاســت نظامی اسرائیل به خاطر مخدوش 
شدن تصویر این رژیم در افکار عمومی پرداخت.
در خصوص سیاست خاورمیانه ای ترامپ در دولت 
دوم، دو دیدگاه متفاوت وجود دارد. نخست آنکه 
وی به مانند دوره نخســت ریاســت جمهوری 
سیاســت »فشــار حداکثری، اقدامات نظامی 
هدفمند، عدم تمایل برای پیشــبرد دیپلماسی 
هسته ای در قبال ایران«، »عدم اولویت قائل شدن 
برای مســائل حقوق بشری و تمرکز بر همکاری 
در حــوزه انرژی و همکاری اقتصادی«، »روابط 
خوب با رهبران اقتدارگرا مانند اردوغان، السیسی، 
نتانیاهو و محمد بن ســلمان« و »توســعه صلح 
ابراهیــم از طریق عادی ســازی روابط ریاض- 
تل آویــو« و »وضــع ممنوعیــت مهاجــرت بر 
کشورهای مسلمان« را اتخاذ خواهد کرد. گروهی 
دیگر اما معتقدند با توجه به صحبت های وی در 
کمپین هــای انتخاباتی این امکان وجود دارد که 
با توجه به اولویت های استراتژیک ایالات متحده 
در قبال منطقه شمال اقیانوس هند، دولت دوم 
وی به ســمت ابراز تمایل نســبت به دیپلماسی 
اتمی و کاهش تحریم های ایران و پایان دادن به 

جنگ غزه حرکت کند.
در این میان یکی از نشــانه های تغییر سیاســت 
خاورمیانــه آمریکا لحن انتقادی وی نســبت به 
شخص نتانیاهو و سیاست جنگی رژیم در جنگ 
غــزه و بی توجهی آن ها نســبت بــه متغیر افکار 
عمومی اســت. اتخاذ چنین ادبیاتی سبب ایجاد 
این گمانه زنی در میان برخی از تحلیلگران شــد 
که ترامپ به دلیل تغییر رویکرد نتانیاهو در هنگام 
پیــروزی بایدن در انتخابات 2۰2۰ قصد دارد تا 
وی را تنبیه و سیاست متفاوتی اتخاذ کند. با این 
حال پس از سفر نتانیاهو به واشنگتن، نتانیاهو و 
ترامپ بار دیگر دیدار کرده و بر روابط ادامه روابط 
مستحکم قبل تاکید نمودند. برخی تحلیل گران 
معتقدند ترامپ از نتانیاهو خواســته تا پیش از 
فراسیدن سال 2۰2۵ تمام اقدامات میدانی لازم 

را انجام و سپس برای توافق صلح آماده شود.
هریس ادامه دهنده راه بایدن در خاورمیانه ��

هریس آسیایی تبار به عنوان شخصیتی حقوقی 
و معــاون اول بایــدن با آنکه تجربه ای منحصر به 
فرد در حوزه سیاست خارجی به دست آورده اما 
اساســاً دارای ایده های مؤثر یا پخته ای در حوزه 
سیاست خارجی نیست و بیشتر براساس توصیه 
مشــاوران دولتی- اندیشــکده ها مواضع خود را 
تنظیــم می کند. بــه عبارت دیگــر اگر وی در 
انتخابات ماه نوامبر موفق به شکست ترامپ شود، 
پرونده های مهمی همچون چین، جنگ اوکراین 
و بحران خاورمیانه باید آماده مشــورت دادن به 
»خانم رئیس جمهور« باشــند! برهمین اساس 
ارتباط گیــری با مشــاوران و مســئولان دفاتر 
منطقه ای کاخ سفید امری کلیدی در دوران جدید 
است. پیش بینی می شود هریس سیاست دولت 
بایدن را در ســال های ابتدایی دولت خود ادامه 
داده و تغییــری جدی در راهبرد آمریکا در قبال 

ایران، منطقه خاورمیانه و کشورهای همسایه را 
شاهد نباشیم.

در سال 2۰1۵ هریس از توافقنامه برجام حمایت 
کــرد. هنگامــی که ترامپ فرمــان خروج از این 
توافقنامه را در ســال 2۰1۷ امضا نمود، هریس 
اقــدام رئیــس جمهور وقــت را »بی پروایانه« و 
»تصمیمــی بر ضد منافع ملی« توصیف کرد. از 
نظر پایگاه حزبی، هریس را می توان یک سیاست 
معتقد به اندیشه »ویلسونی« در حوزه سیاست 
خارجی دانست که قصد دارد نفوذ فزاینده چین، 
روسیه و ایران را با همکاری شرکای بین المللی، 
به ویژه اعضای ناتو مهار نماید. در ســال 2۰1۹ 
هریــس در جریان رقابت های انتخاباتی 2۰2۰ 
اعلام کرد که دولت آن ها برای پیوستن مجدد به 
برجام به شرط پایبندی ایران برنامه ریزی خواهد 
کرد. بازخوانی این مواضع نشــان می دهد که در 
حوزه اتمی امکان تعامل با دولت احتمالی هریس 
وجــود دارد. نقطــه تنش میان ایــران و دولت 
دموکرات هریس اما انتقادات حقوق بشــری وی 
علیه تهران است. او در جریان ناآرامی 1۴۰1 به 
شــدت ایران را محکوم و خواستار اخراج ایران از 
کمیسیون مقام زن سازمان ملل شد. دیگر نکته 
جالب توجه آن که در کمپین 2۰2۴ دموکرات ها 
لحــن آنهــا در قبال ایران تغییر کرده و از »حمله 
هدفمنــد« به اهداف مرتبط بــا ایران در دوران 
بایدن سخن گفته و ترامپ را متهم به »ضعف« 

و »بی تفاوتی« در قبال تهران می کنند!
در پرونده های منطقه ای نیز راهبرد تداوم دولت 
بایدن دیده می شــود. به عنوان مثال در پرونده 
جنــگ غــزه، هریس علاقه مند به پایان جنگ و 
آغاز فرآیند بازســازی در این باریکه فلســطینی 
نشــین زیر نظر ســازوکار متشــکل از عناصر 
تشکیلات خودگردان، نیروهای مدنی، کشورهای 
عربی و سازمان ملل متحد است. از دل پایان این 
مناقشــه واشنگتن امیدوار است بتواند مأموریت 
نیمه تمام عادی سازی روابط پادشاهی سعودی 
و تل آویو را به پایان رسانده و عملًا تل آویو را وارد 
نظــم امنیتــی منطقه کند. تحقق این امر زمینه 
لازم بــرای عملیاتی ســازی کریــدور »هند-
خاورمیانه- اروپا« و ایجاد مسیر رقیب برای »یک 
کمربند- یک جاده« را فراهم خواهد کرد. در نظر 

دموکرات هــا همزمانــی عادی ســازی روابط 
سعودی- اسرائیل و پایان جنگ غزه زمینه برای 
آغــاز جدی مذاکرات دو دولت برای پایان یافتن 
مناقشــه فلسطین و رژیم صهیونیستی را فراهم 
خواهد کرد. با آنکه پیش از 2۰2۰، هریس یکی 
از منتقدان سیاســت های عربســتان سعودی و 
اقدامــات این کشــور در جنگ یمــن بوده، اما 
پیش بینی می شود وی نیز ادامه دهنده راه بایدن 
بــرای تعمیق روابط راهبردی نظامی- اقتصادی 
با پادشاهی سعودی باشد. در مسئله یمن با آنکه 
در ابتدا هریس از پایان یافتن جنگ یمن و خروج 
انصارالله از لیســت گروه های تروریستی حمایت 
کرد اما پس از جنگ غزه و آغاز عملیات مقاومت 
یمن در محدوده دریای ســرخ معاون اول بایدن 
از حملــه مواضــع انصار الله به بهانه کاهش توان 
عملیاتی آن ها حمایت می کند. در پرونده سوریه 
نیــز بــه مانند گذشــته پیش بینی می شــود 
آمریکایی ها به دنبال حفظ مواضع خود در شمال 
شرق این کشور، توسعه تحریم های سزار و بازنگه 
داشــتن کانال های بشردوســتانه باشند.پیروز 
نهایی این دور از انتخابات آمریکا می تواند آینده 
هژمونــی ایالات متحده در نظــم بین المللی را 
تضمین کرده یا آنکه وارث امپراطوری شکســت 
خورده ای باشد که نتوانست در رقابت قدرت های 
بــزرگ جلوی پیش روی چین، روســیه، ایران و 
ســایر قدرت های نوظهور و تجدیدنظر طلب را 
بگیــرد. در این کارزار منطقه خاورمیانه به دلیل 
قــرار داشــتن در میانه ســه قــاره مهم جهان و 
همچنین میزبانی از بزرگ ترین منابع هیدروکربن 
جهــان دارای جایگاهــی ویــژه در رقابــت 
ژئواستراتژیک قدرت های جهانی است. عملیات 
انصارالله در محدوده دریای ســرخ و تغییر مسیر 
شــرکت های بزرگ کشتی رانی به سمت مسیر 
باستانی دماغه امیدنیک نشان دهنده میزان تأثیر 
تحولات جاری در منطقه شمال اقیانوس هند بر 
روی آینــده تجارت جهانی اســت. پیروز نهایی 
انتخابــات پنجــم نوامبر فارغ از سیاســت های 
احتمالی تیم سیاست خارجی خود، با چالش های 
فزاینده ای در منطقه غرب آسیا، به ویژه تشدید 
تنش میان تهران- تل آویو و تداوم جنگ در شرق 

مدیترانه مواجه خواهد بود.

هریـس یا 
ترامـپ؟

اوضاع خاورمیانه نتیجه انتخابات 
آمریکا را مشخص می کند



هلندیهادرحسرتخاکایران
کارشناس اقتصاد کشاورزی: مشکل کشاورزی ما کمبود فناوری است، نه کمبود آب

فرشتهرضایی
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: سرشماری عمومی کشاورزی از 12 آبان در سراسر کشور 
آغاز شــده اســت. این سرشــماری که بعد از سرشماری عمومی نفوس و 
مسکن، دومین سرشماری بزرگ و مهم کشور است پس از 1۰ سال و به 
صورت میدانی انجام می شود. با این حال برخی از کارشناسان نگاه انتقادی 
به سرشــماری در کشــوری که توسعه در آن اتفاق نیفتاده است دارند. به 
عقیده آنان وجود آمارهای صرفاً دولتی نمی تواند خســارت های ناشی از 
سیاست گذاری های اشتباه را برآورد کند. آن هم در کشوری که هر بخش 
از آن مستعد کشت یک محصول خاص است، اما عدم بهره وری و کشت 
سنتی پایه های آماری برای یک برنامه ریزی اصولی را سست کرده است.
آنگونه که در ســایت آمار ایران آمده اســت، مطابق توصیه سازمان غذا و 
کشاورزی ملل متحد )FAO( سرشماری کشاورزی باید در بازه های زمانی 
حداکثر ده ساله انجام شود. در برخی از کشورها مانند آمریکا، ژاپن، چین 
و کانادا، سرشــماری کشــاورزی هر ۵ سال یکبار انجام می شود. اطلاعات 
حاصل از این سرشماری، تأمین کننده نیازهای چارچوبی و آمار پایه این 
بخش در سطح کوچکترین واحد جغرافیایی مورد نیاز مرکز آمار ایران، 
وزارت جهاد کشــاورزی، ســازمان های متولی تنظیم بازار، برنامه ریزان، 
پژوهشگران و ... است.با این حال آمارهای کشاورزی چه کمکی می توانند 
بــه بهبود برنامه ریزی و سیاســت گذاری های حوزه کشــاورزی کنند؟ 
سیاستگذاران چقدر برای تدوین اسناد توسعه به آن اعتنا می کنند؟ و آیا 
آمارها متضمن کاهش تصمیم سازی های نادرست در سرنوشت و آینده 
بخش های مختلف اقتصادی کشور هستند؟سال هاست که در ایران چیزی 
به نام توســعه کشــاورزی به کناری نهاده شد و خاک می خورد. بهانه هم 
مباحثی چون کم آبی و خشکسالی است اما تجربه جهانی چیزی غیر از 
این می گوید. آنجا که برخی از کشــورها به ســمت توســعه کشاورزی با 
فناوری های نوین رفتند و موضوع امنیت غذایی و افزایش تولید در سطح 

را جدا از توسعه ندانستند.
 آمارهای ما همه دولتی است ��

در ایــن رابطه عباســعلی ابونوری، کارشــناس اقتصاد کشــاورزی، به 
اقتصادآنلایــن گفت: اعتقادی به آمارگیری کشــاورزی یا سرشــماری 
کشاورزی به شکل موجود ندارم. خصوصاً که آمارها نتوانسته اند کمکی 
به توسعه اقتصادی کنند. در ایران چه کسی آمار را تولید می کند؟ از مرکز 
آمــار ایــران گرفتــه تا بانک مرکزی و... همه دولتی هســتند و تمام این 
آمارهایی که اصولاً مطرح می شود فقط یک بازی اعداد است. من به هیچ 
کدام از آمارها اعتقادی ندارم. زیرا مثلًا میزان تولید گندم در ایران را اگر 
شــما از ســه جا بپرســید؛ از وزارت جهاد کشاورزی از مرکز آمار ایران و از 
بانک مرکزی هم بپرسید که مثلًا در سال 1۴۰2 یا 1۴۰1 میزان تولید 

گندم در ایران چقدر بوده اســت؟ به عنوان مثال وزارت جهاد کشــاورزی 
اعلام می کند 1۳ میلیون تن در ســال ما گندم تولید کردیم، مرکز آمار 
می گویــد 11 میلیــون تن و بانک مرکزی هم عددی دیگر. فکر می کنند 
که یک میلیون تن گندم چیزی نیست که بخواهیم اینقدر دقیق بگوییم. 
این وضعیت و روند موجود است. بنابراین وقتی آمار دقیق وجود ندارد و 
نمی توانیم سیاســت گذاری درســت داشته باشیم عملًا آمارگیری بی اثر 
اســت. به عنوان مثال وقتی نمی توانیم از قابلیت ایران در حوزه پرورش 
دام استفاده کنیم و مجبور به واردات گوشت از روسیه می شویم ما چطور 
می توانیم امنیت غذایی خود را تأمین کنیم و صحبت از برنامه ریزی در 
حوزه کشــاورزی ایران کنیم. مگر کشورهایی مثل روسیه چقدر قابلیت 

کشاورزی و دامداری دارند که ما نداریم؟
این کارشــناس اقتصادی در خصوص توســعه بخش کشاورزی هم بیان 
کرد: اصولاً کشــورها به خصوص بعد از جنگ جهانی دوم و حتی قبل از 
آن، کشاورزی را محور توسعه اقتصادی قرار دادند. از آن زمان به بعد تمام 
کشورهای توسعه یافته و بعضی از کشورهای بزرگ قبل از اینکه به توسعه 
اقتصادی برسند مثل کشورهای آمریکا، کانادا، دانمارک، استرالیا که به 
توسعه کشاورزی پرداختند. بر همین اساس می توانیم ادعا کنیم کشوری 
که می خواهد به توســعه پایدار برســد مسلماً باید کشاورزی را زیر بنای 
توســعه خود قرار دهد. بنابراین برای اینکه بتوانیم کشــاورزی کنیم ماده 
اصلی و اولیه ما به اصطلاح کشاورزی خاک و آب است. اما نیروی انسانی 

را می توانیم مکانیزه کنیم.
کشاورزی محور توسعه ما قرار نگرفته است ��

ابونوری بیان کرد: از 1۶۵ میلیون هکتار مساحت ایران تقریباً ۵۰ میلیون 
هکتار آن قابل کشــاورزی اســت که از آن ۵۰ میلیون هکتار حدود 18 
میلیون هکتار را به زیر کشت بردیم و از این 18 میلیون هکتار، تقریباً 1۳ 
میلیون هکتار آن به طور مستمر زیر کشت است. بیش از ۷۰ درصد سطح 
زیر کشــت مســتمر ما یعنی بیش از حدود ۹ الی 1۰ میلیون هکتار از 
زمین های کشــاورزی ما زیر کشــت گندم و جو اســت که مسلماً بازدهی 
مناســبی باید داشــته باشد اما ندارد. متاســفانه گندم و اصولاً بسیاری از 
محصولاتی که در ایران کاشته می شود به درد خوراک دام می خورد و ما 
هنوز به آن انقلاب ســبز که در هند انجام شــد و یکی از قحطی زده ترین 
کشــورهای دنیا را تبدیل به بزرگترین ترین صادر کننده گندم در جهان 
تبدیل شده، نرسیدیم. ما چنین اقداماتی انجام ندادیم. حتی بعد از انقلاب 
اسلامی هم متاسفانه هیچ انگیزه ای برای اینکه کشاورزی را محور توسعه 
اقتصادی قرار بدهیم ندادیم.وی اضافه کرد: البته در برنامه اول و دوم پنج 
ســاله توســعه کشور، کشــاورزی را محور قرار دادیم، ولی متاسفانه چون 
مدیریت ضعیف و کارایی بسیار پایینی انجام گرفته، موفق به تحقق اهداف 
مد نظر نشــدیم. نه تنها در این ســال ها، بلکه به طور قطع به خودکفایی 

هیچ محصولی نرسیدیم و حتی در برخی محصولات هم وارد کننده شدیم. 
به عنوان مثال ما هیچوقت وارد کننده جو نبودیم اما بزرگترین وارد کننده 
آن شدیم. در حال حاضر هلند بزرگترین صادرکننده محصولات کشاورزی 
بدون آب و خاک است. البته من نمی خواهم کشور ایران را با کشور هلند 
که کشاورزی بدون آب و خاک انجام می دهد مقایسه کنم. اما خاک هلند 
یک پنجم خاک ایران هم نمی شــود. در تمام دوره ها به خاطر بازی های 
سیاســی، به کشــاورزی هدفمند توجهی نکردیم و هر وقت صحبت از 

کشاورزی می شود بلافاصله می گویند ایران کشور کم آبی است.
هلنــد بدون آب و خاک، بزرگ تریــن صادرکننده محصولات  ��

کشاورزی
ابونوری در ادامه تصریح کرد: اما ایران همیشه بزرگ ترین و پر آب ترین 
رودخانه ها را ازغرب ایران از همدان تا خوزســتان دارد. پس باید پرســید 
آیا کشاورزی در این مناطق توسعه و گسترش پیدا کرده یا خیر؟ آیا در 
این مناطق توانســتیم کشــاورزی مدرن را توسعه داده و کشاورز تربیت 
کنیم یا کولبری بیشــتر شــده است؟ هر بخش از خاک ایران یک مزیت 
کشت دارد که ما این مزیت ها را نشناختیم و نمی توانیم ایران را به بزرگترین 
تولیدکننده تبدیل کنم. ما نه تنها هیچ هدف معینی برای توسعه کشاورزی 
نداریم مسلماً هم کار دست کاردان نیست و فرقی نمی کند که اینجا وزیر 
کشاورزی چه کسی باشد. آیا صادقانه کار می کند یا مساله چای دبش را 
ایجاد می کند؟ کسی که در این ساختار دلسوزانه کار کند پیدا نمی شود.
این کارشناس اقتصاد کشاورزی اضافه کرد: ما نتوانستیم از منابع موجود 
استفاده کنیم. واقعاً کشوری مثل هلند چکار می کند؟ چگونه بدون آب 
و خاک به بزرگترین صادرکننده محصولات کشاورزی بدل شده است؟ 
چند ســال قبل کارشناســی از هلند آمده بود و حســرت آب و خاک و 
گلخانه های ایران را می خورد و می گفت که ایران می تواند یکی از بزرگترین 
تولیدکننده و صادرکننده محصول گل رز در دنیا باشد. اما ما چه می کنیم؟ 
جشــن گلاب می گیریــم و نــوزاد در گل می غلتانیم و به همین ها اکتفا 
می کنیم. دو دهه پیش، دولت هلند برنامه ای ملی و جامع را برای توسعهٔ 
کشاورزی پایدار در این کشور اجرا کرد. دو برابر شدن تولیدات کشاورزی 
و کاهش استفاده از منابع به یک دوم بود از جمله اهداف این برنامه بود. 
اما هلندی ها تنها به صادرات محصولات کشــاورزی بســنده نکردند و 
تجهیزات کشــاورزی، مواد مصرفی و دانش کشــاورزی را هم در جملهٔ 
صادرات خود قرار دادند. علاوه بر این ها رشد صادرات فناوری کشاورزی 
از هلند بسیار سرسام آور است. ماشین آلات، گلخانه ها، سیستم های تابش 
نور، راهکارهای آبرســانی و بذرهای مقاوم در برابر خشکســالی از جمله 
مواردی هستند که در بازار جهانی با استقبال خوبی روبه رو شده اند. این ها 
همه قابلیت هایی بود که می تواسنیتم در کشور خودمان هم اجرایی کنیم 

و اما به همین آمارها بسنده کرده ایم.

کاهشقیمتگوجهفرنگیتاپایانآبان

سرپرست سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران از تعادل بازار صیفی جات و کاهش قیمت گوجه فرنگی و خیار تا 
پایان آبان خبر داد.

محمدرضا طلایی درباره دلیل گرانی محصولات پرمصرفی مانند گوجه فرنگی و خیار، گفت: این گرانی برآمده از 
تغییر فصل است؛ در حال حاضر در پایان فصل گرما و آغاز فصل سرما قرار داریم و در این بازه زمانی در شماری از 
مناطق کشــور به دلیل کاهش دمای هوا تولید صیفی جات متوقف می شــود در همین حال 1۰ تا 1۵ روز طول 
می کشــد تا محصولات جنوب کشــور آماده برداشــت و عرضه می شود.وی افزود: این شکاف میان عرضه و تقاضا تا 

ورود محصولات جدید وجود دارد و به یقین تا پایان آبان برطرف می شود و تعادل به بازار برمی گردد.

پولگندمتأمینوپرداختشد

 غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی در آیین تجلیل از فعالان طرح جهش تولید در دیم زارها قزلجه با اشاره 
به تشــکیل جلســات شــورای قیمت گذاری و اســتمرار آن برای تعیین تکلیف بهای خرید تضمینی گندم و دیگر 
کالاهای اساسی مشمول طرح گفت: با توجه به تعویق صورت گرفته در دوره قبل، جلسات شورا به صورت منظم 

و با لحاظ حقوق حقه کشاورزان تشکیل و قیمت گندم برای سال زراعی جدید به سرعت تعیین تکلیف شد.
وی پرداخت مطالبه گندم کاران را از دیگر اقدامات شــاخص دولت وفاق برشــمرد و افزود: با وجود خرید گندم 
کشاورزان بیش از سقف معین شده در قانون و بودجه؛ دستور مقام معظم رهبری و تاکید فراوان رییس جمهور و 

تشریک مساعی قوا، پول گندم تأمین و پرداخت شد.
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شــرایط برای دولت سخت تر شده؛ چون بودجه ای که به مجلس 
ارائه می شــود، دو مرحله ای اســت و همچنان با مشــکل کسری 
بودجــه مواجه ایــم و اگر بخواهیــم این کمبود را از طریق فروش 
اوراق جبران کنیم، در واقع بدهی هایی برای آینده ایجاد خواهیم 
کرد. البته جنبه مثبت انتشار اوراق غیرتورمی بودن آن در شرایط 

کنونی است.
یکی از مشــکلات اساســی کشور این است که به قدر کافی ثروت 
تولید نمی شــود؛ بدون تولید ثروت، نمی توان به درســتی درباره 
هزینه ها تصمیم گیری کرد. دولت در سال های مختلف برای تأمین 
کسری بودجه از روش های گوناگونی بهره گرفته است؛ یک سال 
از بانک ها یا بانک مرکزی قرض می گیرد، سال دیگر اوراق منتشر 
می کند یا مانند امسال به صندوق توسعه ملی تکیه بیشتری دارد؛ 
امــا ایــن روش ها، اصل مســئله را حل نمی کنند و هرگونه قرض 
بیانگر این است که ما منابع متناسب با نیازهای کشور را در اختیار 

نداریم.
در شرایط فعلی نمی توانیم انتظار تغییرات اساسی در بودجه داشته 
باشــیم، بنابراین بودجه امسال نیز، شبیه به بودجه سال گذشته 
خواهــد بــود، البته برخی بر ایــن باورند که در بودجه دولت باید 
کوچک تر شــود؛ اما آیا می توان انتظار داشــت که دولت حقوق 

کارمندان خود را نپردازد؟
به هرحال روند بودجه ریزی امسال هم مشابه سال قبل است، با 
این تفاوت که امســال فروش اوراق بیشــتر می شود و اگر صندوق 
توسعه ملی بخواهد نقشی مؤثر ایفا کند، باید از همین حالا وارد 
عمل شود. حتی اگر سهم این صندوق به صفر برسد، اتفاق خاصی 
نمی افُتــد؛ در عــوض، با تغییر در روند اقتصادی می توان به تولید 
ثروت در کشور دست یافت. به همین دلیل، بودجه امسال تفاوت 
چندانی با سال قبل ندارد و با کمک صندوق توسعه ملی، ممکن 

است شرایط بهبود یابد.
خوشبختانه، سیاست گذاران کنونی به این نکته آگاه هستند که 
در تمام تصمیم گیری های خود باید کمترین اثر تورمی را در نظر 
بگیرند؛ چون تورم زندگی افراد با درآمد ثابت را تحت تأثیر قرار 

می دهد.
صندوق بین المللی نیز در گزارشی اعلام کرده که تورم ایران در 
ســال 2۰2۵ به 2۹.۵ درصد خواهد رســید؛ ما نیز این پیش بینی 
را می پذیریم؛ چون بانک مرکزی در دو ســال اخیر سیاســت های 
ضد تورمی موثری داشــته اســت. بخش بزرگی از تورمی که در 
اقتصاد ظاهر می شــود، ناشــی از نوســانات بازار ارز است و بانک 
مرکزی در این دو ســال با وجود تنش های پی در پی سیاســی و 
نظامــی منطقــه تا حدودی در کنتــرل نرخ ارز موفق عمل کرده 

است.
اخیراً به علت اینکه تنش های سیاسی به نظامی و درگیری مستقیم 
ایران و رژیم صهیونیستی تبدیل شده و در آستانه انتخابات آمریکا 
نیز قرار داریم، شاهد تغییر سطح انتظارات افزایش نرخ ارز هستیم 

که البته در صورت کاهش تنش ها موقتی و گذراست.

مکث
دولتدربودجه۱۴۰۴بهدنبالکاهشرانتو

فسادمالیاست
 مژگان خانلو سخنگوی ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه کشور 
در نشستی با اعضای شورای اطلاع رسانی دولت و جمعی از مدیران 
روابط عمومی های دســتگاه های اجرایــی گفت: تدوین بودجه 
1۴۰۴ در شــرایطی صورت گرفته که واقعیاتی همچون ســطح 
پایین رشد اقتصادی و نوسانی بودن آن، پایین بودن تولید سرانه 
و درآمد سرانه، سطح پایین تشکیل سرمایه ثابت و عدم تمایل به 
سرمایه گذاری، کاهش بودجه عمرانی و سرمایه گذاری دولت، بی 
ثباتی نرخ تورم و تغییر سطح آن، افزایش مستمر نرخ ارز، کسری 
تراز تجاری در دهه اخیر، محدود شدن توان تولید کشور در نتیجه 
ناترازی انرژی و تشدید نابرابری درآمدی، در اقتصاد ایران وجود 

داشته و دولت باید آنها را در نظر می گرفته است.
خانلو اظهار کرد: هدف اصلی باید بهبود وضعیت رشد اقتصادی 
باشد؛ اما بدون برقراری ثبات، نمی توان سیاست های حامی رشد 

را به نحو مؤثر ایجاد کرد.
وی افــزود: دولــت چهاردهــم با لحاظ کردن یــک مجموعه از 
سیاست های ثبات آفرین در لایحه بودجه 1۴۰۴ از قبیل نزدیک 
کردن نرخ ارز در سامانه نیما به بازار توافقی به صورت گام به گام؛ 
تقویــت بــازار ارز توافقی با انتقال بخش بیشــتری از معاملات به 
سمت این بازار و تعیین نرخ ارز مبنای محاسبه حقوق ورودی به 
استثنای کالاهای اساسی، معادل نرخ ارز مرکز مبادله طلا و ارز، 
در پــی افزایــش صادرات غیرنفتی، کاهش اخلال در قیمت های 
نسبی اقتصاد، افزایش عرضه ارز در بازار و کنترل نرخ ارز و کاهش 

رانت و فساد مالی و اقتصادی است.
خانلو تصریح کرد: از جمله راهکارهای سیاستی دولت در لایحه 
بودجه برای تحریک رشــد اقتصادی و سرمایه گذاری، اختصاص 
28 درصد از سهم صندوق توسعه ملی )حدود 1۰ میلیارد دلار( 
برای تقویت ســرمایه گذاری در طرح های اولویت دار؛ تشــویق 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در زیرســاخت ها با تســهیل 
قراردادهای مشارکت عمومی – خصوصی؛ تقویت بازار ارز توافقی 
با انتقال بخش بیشتری از معاملات به سمت این بازار؛ اختصاص 
اعتبار مشــخص برای حمایت از تولید و اشــتغال؛ تقویت حساب 
پیشرفت و عدالت و کاهش نرخ مالیات تا پنج واحد درصد مالیات 
مســتقیم اشخاص حقوقی دارای پروانه در فعالیت های تولیدی 
که در ســال 1۴۰۳ در بازار بورس و فرابورس پذیرفته شــده اند، 

است.
وی تاکید کرد: یکپارچگی، شفافیت و جامعیت بودجه، مهم ترین 

ملاحظه در تدوین لایحه بودجه 1۴۰۴ بوده است.

یادداشت

علی ربیعی، دستیار اجتماعی رییس جمهور در نشستی در اتاق 
بازرگانی ایران گفت: مسئولیت اجتماعی در سطوح مختلف کشور 
در شرایط امروز اهمیت ویژه ای دارد و تلاش ما بر پیشبرد مسئولیت 

اجتماعی فراتر از مباحث شرکتی است.
وی افزود: در ساده ترین تعریف از مسئولیت اجتماعی معتقدم هر 
کس بسنجد در جایگاه خود چه سود و زیانی برای اطرافیان دارد 
زیرا تصمیم و کنش ما بر امروز و فردا و نســل های آینده تاثیری 

می گذارد.
ربیعی ادامه داد: انتصاب استانداران کرد و بلوچ آرزوی صد ساله ای 

بود که محقق شد و تأثیر اجتماعی چشمگیری داشت.
دستیار ویژه رییس جمهور در ادامه بر تأثیر منفی فیلترینگ تاکید 
و اظهار کرد: تصمیمات غیرمســئولانه ای که در مورد فیلترینگ 
اتخاذ شده جامعه را بسیار متأثر کرده است، دانش سیاسی و امنیتی 
و اجتماعی من کم نیســت اما نمی فهمم فیلترینگ چه فایده ای 
برای کشور داشته است، آنچه باید تبادل شود تبادل می شود، آیا 
محتوایی بوده که قرار بوده منتشر شود اما در اثر فیلترینگ منتشر 

نشده است.
وی خاطر نشان کرد: اگر مسئولیت اجتماعی را به فرهنگ اجتماعی 

تعمیم دهیم موفق خواهیم بود و به زندگی اجتماعی مردم پویایی 
داده ایم، فقر وقتی قاعده می شود سیاستگذاری در مورد آن سخت 
می شــود و اســتثنا شدن آن است که سیاستگذاری در مورد آن را 
آسان می کند.ربیعی به جایگاه اتاق بازرگانی در ارتقای مسئولیت 
اجتماعــی پرداخــت و اظهار کرد: اتاق ایران نباید جدا از اتاق های 
کشور باشد و می تواند نقش بسزایی در میانجیگری میان مردم و 
دولت داشته باشد، متاسفانه در کشور ما اتاق بازرگانی جایگاه خود 
را ندارد و بیش از این ها می تواند در ایفای مسئولیت های اجتماعی 

مؤثر باشد.

تصمیماتغیرمسئولانهدرموردفیلترینگجامعهرامتأثرکرد

مداخله بانک 
مرکزی در 

مسائل مرتبط 
با قیمت ارز تا 

حدی مانع 
افزایش سرعت 

بالا رفتن نرخ 
ارز می شود، اما 
در زمان حاضر 
اخبار مرتبط با 

کاهش تنش ها 
بیش از هر 

مداخله ای در 
بازار ارز اثرگذار 

است

گــروه اقتصادی: قیمت دلار بازار آزاد در کانال ۷۰ هزار 
تومان به ســر می برد و عــده ای معتقدند این افزایش 
قیمت جنبه اقتصادی ندارد و هرچه هست به مسئله 

روانی حاکم بر بازار باز می گردد.
بــه گفته تحلیلگران بازار جهانی ارز به نظر می رســد 
ریسک گسترش تنش های منطقه ای همچنان در میان 
معامله گــران وجــود دارد. درحالی که پس از صورت 
گرفتن اقدام نظامی رژیم صهیونیستی در بامداد شنبه، 
بازار ارز روند کاهشــی نســبتاً سنگینی را تجربه کرده 
بــود، امــا مجدداً بازار ارز روند صعودی به خود گرفت و 
وارد کانال ۷۰ هزار تومان شده است که به گفته آن ها 
بازار در تقابل با ریسک های سیاسی هنوز به جمع بندی 

واحد نرسیده است.
جعفر قادری: بازار ارز بازمی گردد ��

جعفر قادری نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی در گفتگو با مهر با اشاره به نوسانات 
اخیر بازار ارز گفته است که نوسانات و تلاطم های بازار 
ارز ناشــی از اتفاقات سیاســی و امنیتی منطقه است و 

هیچ دلیل اقتصادی ندارد.

وی با بیان اینکه نوسانات نرخ ارز منشأ سیاسی دارد و 
به خاطر افزایش تقاضا در بازار نیســت، تصریح کرد: 
فقط بازار ما متأثر از این اتفاقات سیاسی-امنیتی منطقه 
نیست بلکه اینگونه مسائل بر اقتصاد همه کشورها تأثیر 
می گذارد و کشور ما نیز از این قاعده مستثنی نیست.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: 
علاوه بر بحث اتفاقات سیاسی - امنیتی منطقه دشمن 
همواره تلاش دارد تا با فضاسازی و جوسازی روانی در 
فضای مجازی بر بازار ارز کشــورمان تأثیر بگذارد که 
این اخلال ها در دو سال اخیر با مدیریت و کنترل بانک 
مرکزی و دستگاه های امنیتی به خوبی مهار شده است.
قادری خاطرنشــان کرد: عوامل دشــمن در نزدیکی 
مرزهای ایران ســعی دارند تا با قیمت ســازی دلار در 
فضای تلگرامی باعث جهش قیمت دلار در داخل کشور 

شوند و بازار ارز و اقتصاد ما را تحت تأثیر قرار دهند.
وی با تاکید بر اینکه نوسانات اخیر بازار ارز پایدار نبود 
و بعد از مدت کوتاهی شاهد فروکش هیجانات بوده ایم؛ 
افــزود: البتــه آنچه کــه واقعیت دارد این اســت که 
تلاطم های بازار ارز در دو ســال گذشــته نســبت به 
ســال های قبل کاهش یافتــه، اما باید تلاش کنیم تا 
شاهد ثبات هرچه بیشتر و بهتر بازار ارز و در ادامه آن 

اقتصاد کلان کشور باشیم.
مرتضــی افقــه: افزایش قیمــت ارز به دلیل  ��

منازعات سیاسی
مرتضی افقه با بیان اینکه در زمان حاضر افزایش نرخ 
ارز فقط ناشی از تنش های سیاسی و بالاگرفتن منازعات 
منطقه ای اســت، گفت: در شرایط فعلی اخبار مرتبط 
بــا کاهش تنش ها بیش از هــر مداخله ای در بازار ارز 

اثرگذار است.
وی در پاسخ به این پرسش؛ »عمده ترین دلایل افزایش 
نرخ ارز از نظر شــما چیســت؟ گفت: در زمان حاضر 
افزایش نرخ ارز فقط ناشــی از تنش های سیاســی و 
بالاگرفتن منازعات منطقه ای است، بنابراین تا زمانی 
که تنش های سیاسی به قوت خود باقی است هیجانات 
ارز نیز تابع مســائل سیاســی باقی می ماند، اما موقتی 

خواهد بود.

افقه معتقد است: بخشی از مداخلات بانک مرکزی طی 
ماه های گذشته از قبیل دنبال کردن رویکردهای ثبات 
اقتصادی و ارزی و کنترل رشــد نقدینگی تا حدی در 
کاهش نوسانات نرخ ارز اثرگذار بوده است به این خاطر 
مردم انتظار دارند برای باقی نماندن انتظارات تورمی، 
بانک مرکزی مداخله مدیریتی درستی در دستور کار 

قرار دهد.
این اقتصاددان یادآور شــد: مداخله بانک مرکزی در 
مسائل مرتبط با قیمت ارز تا حدی مانع افزایش سرعت 
بــالا رفتن نرخ ارز می شــود، اما در زمان حاضر اخبار 
مرتبط با کاهش تنش ها بیش از هر مداخله ای در بازار 

ارز اثرگذار است.
افقه افزود: بی شــک رفتار وحشیانه اسرائیل بازارها را 
نگران کرده است، اما فروکش کردن هیجانات به خودی 
خود روی کاهش قیمت ارز و بازگشت ثبات به نرخ ارز 

اثرگذار خواهد بود.
وی تأکید کرد: با اینکه مداخله مؤثر و هوشمند بانک 
مرکزی در بازار ارز مطلوب اســت، اما در زمان حاضر 
بیش از هر موضوع دیگری گذشت زمان مسائل مرتبط 
با افزایش نرخ ارز را حل خواهد کرد چرا که این نوسانات 

دلایل غیراقتصادی دارد.

در حالی در دولت رئیســی بیشــترین جهش نرخ ارز و 
ســکه رقم خورده است، حســین صمصامی نماینده 
مجلس و عضو کمیسیون اقتصادی نیز اخیراً در شبکه 
ایکس نوشــته است بررســی روند افزایش نرخ ارز در 
دولت های بعد از انقلاب نشان می دهد دولت چهاردهم 

رکورد دار این افزایش قیمت ارز است.
آنچه از نمودار دلار متوان دریافت کرد این اســت که 
قیمت دلار بازار از یک سو منتظر انتخاب رئیس جمهور 
جدید آمریکا است و از سوی دیگر منتظر واکنش ایران 
به اقدام خصمانه رژیم صهیونیستی است. با این حال 
برخــی از تحلیلگــران بازار جهانی ارز معتقدند قیمت 
دلار شد خود را حتی با انتخاب ترامپ به عنوان رئیس 
جمهــور احتمالــی آمریکا پیش خور کرده اســت و 
نمی توان توقع افزایش بیشــتر را حتی با حضور او در 

کاخ سفید داشت.
برخی دیگر نیز معتقدند این افزایش قیمت ناشــی از 
سیاســت تثبیت نرخ ارز اســت که توسط دولت اتخاذ 
شده است افزایش نرخ ارز در مرکز مبادله موجب شده 
است تا این سیگنال به بازار داده شود تا فاصله خود را 
با قیمت ارز مرکز مبادله حفظ کند به همین دلیل تا 

دولت نخواهد قیمت ارز در بازار آزاد باز نمی گردد.

سركشی 
دوبـاره
 دلار

 دلایل اوضاع بحرانی بازار ارز
 در گفتگو با کارشناسان اقتصادی 
بررسی شد

مجیدرضاحریری
رئیس اتاق بازرگانی 

ایران و چین



ماجرایمسمومیتدانشآموزانتهرانیچهبود؟

ایسنا: آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران درباره مسمومیت 
دانش آموزان دختر یکی از مدارس شهر ری در روز دانش آموز اطلاعیه ای 

صادر کرد.
در این اطلاعیه آمده است: حوالی ساعت 1۰ صبح روز 1۳ آبان و مصادف 
با روز دانش آموز، مدیر مدرســه ای در شــهر ری طی تماســی به اداره 
آموزش و پرورش ناحیه دو ری اعلام کرد تعدادی از دانش آموزان این 
مدرسه دچار بدحالی شده اند و بلافاصله به اورژانس اطلاع رسانی شده 
و پس از حضور امدادگران اورژانس تعدادی از دانش آموزان که عوارضی 
همچون ســرفه و تهوع مختصر داشــتند، مورد معاینه قرار گرفتند که 

همگی دانش آموزان خوب و در سلامت کامل هستند.
این اطلاعیه می افزاید: با بررسی های صورت گرفته، مشخص شد که در 
حین برگزاری مراســم روز دانش آموز در حیاط مدرســه، تعدادی از 
دانش آموزان با مراجعه به کلاس اقدام به انتشار موادی می کنند که با 
وجود اینکه سمی و آسیب زا نبوده اند، منجر به بوی نامطبوع در کلاس 
شده و پس از ورود دانش آموزان به کلاس، تعدادی از آن ها بدلیل بوی 

نامطبوع بدحال و به سرفه افتادند.
بر این اساس و با عنایت به گزارش اورژانس و آتش نشانی موردی دال بر 
مسمومیت با گاز یا مورد خاص دیگری گزارش نشده است و صرفاً بدحالی 
مقطعی دانش آموزان بدلیل بوی نامطبوع بوده است.شــایان ذکر اســت 
موضوع رفتاری و انضباطی دانش آموزان از طریق مدیریت مدرسه و مطابق 
بــا آییــن نامه اجرایی مــدارس پیگیری خواهد شــد.آموزش و پرورش 
شهرستان های استان تهران در ادامه از مخاطبان خواست تا اخبار صحیح 
آموزش و پرورش را صرفاً از پایگاه اطلاع رسانی این اداره کل و کانال اطلاع 
رسانی آوای تعلیم به نشانی https://shad.ir/ava_teo دریافت کنند.

اتاقهای۸نفرهدرخوابگاهها
درشأندانشجونیست

ایلنا: »محمودرضا آقامیری« رییس دانشــگاه شــهید بهشــتی درباره 
وضعیت این دانشگاه در حوزه مالی و بودجه ای گفت: به خاطر فشارهایی 
که به واسطه تحریم ها و در این چند سال گذشته بوده، عموماً بودجه 
عمومی کشــور وضعیت خوبی ندارد. طبیعی اســت که دانشگاه شهید 
بهشتی از سایر دستگاه های کشور مستثنی نیست و ما نیز تحت فشار 

هستیم.
آقامیری سپس در بخش دیگری از سخنانش افزود: عمده مشکلات ما 
در زمینه امکانات دانشجویی است. وقتی مسائل دانشجویی حل نشود، 
طبیعتاً غذا و خوابگاه دچار اختلال می شود و دانشجویان کلافه می شوند. 
در حال حاضر، ما حدود پانصد تا هفتصد تخت دانشــجویی کم داریم، 
یعنی سالانه باید هفتصد دانشجو را یا باید خوابگاه ندهیم و یا در شرایط 
نامناســبی قرار دهیم. ما مجبوریم اتاق های هفت یا هشــت نفره داشته 
باشیم که با شأن دانشجو سازگار نیست. اگر وزارت علوم بتواند به صورت 
متمرکز این مشکلات را حل کند، بسیار مؤثر خواهد بود. در حال حاضر، 
ما به جای آنکه تمرکزمان را بر مسائل علمی و پژوهشی بگذاریم بیشتر 
به دغدغه های صنفی دانشــجویی توجه داریم که البته حق آن هاست، 
زیرا دانشــجویی که از شهرســتان به تهران آمده، باید خوابگاه و غذای 

مناسبی داشته باشد.

بازتاب

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اظهار داشت: در 
حــال حاضــر، اثرگذاری قیمت هر لیتر بنزین ۶۰۰ 
تومانی بر روی قیمت تمام شــده برای هر ســاعت 
صندلــی حدود 2۴ هزار تومان اســت اما با افزایش 
قیمــت ســوخت از ۶۰۰ تومان بــه ۷۰۰۰ تومان، 
اثرگذاری آن بر روی قیمت هر ســاعت صندلی به 

28۰ هزار تومان افزایش می یابد.
مقصود اسعدی سامانی درباره افزایش نرخ سوخت 
هواپیما در لایحه بودجه 1۴۰۴ اظهار داشت: طبق 
لایحه بودجه سال 1۴۰۴ قرار بر این است که سوخت 
هواپیما به ۳۰ درصد قیمت تمام شــده پالایشــگاه 

محاســبه شــود با این تغییر محاسبه قیمت هر لیتر 
سوخت هواپیما از ۶۰۰ تومان فعلی به ۷۰۰۰ تومان 
افزایــش پیــدا می کند که این به معنای افزایش 11 

برابری قیمت سوخت هواپیما درهر لیتر است.
وی درباره اثرگذاری افزایش قیمت سوخت بر روی 
هزینه تمام شده هر پرواز و قیمت بلیت هواپیما ادامه 
داد: تصمیم دولت این بوده که نرخ سوخت هواپیما 
افزایــش پیــدا کند. جلســه ای هم بیــن انجمن 
شــرکت های هواپیمایی و ســازمان برنامه و بودجه 

برگزار شــد، در این جلســه به مســئولان و مدیران 
سازمان برنامه و بودجه اطلاعات لازم درباره اثرگذاری 
افزایش قیمت سوخت بر روی بلیت هواپیما را ارائه 
کردیم.دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی تاکید 
کرد: در حال حاضر، اثرگذاری قیمت هر لیتر بنزین 
۶۰۰ تومانی بر روی قیمت تمام شده برای هر ساعت 
صندلــی حدود 2۴ هزار تومان اســت اما با افزایش 
قیمــت ســوخت از ۶۰۰ تومان بــه ۷۰۰۰ تومان، 
اثرگذاری آن بر روی قیمت هر ســاعت صندلی به 

28۰ هزار تومان افزایش می یابد.اسعدی سامانی در 
پاســخ به این ســؤال که در قانون آزادســازی بلیت 
هواپیما چه حکمی برای نرخ ســوخت آمده، گفت: 
قانون برنامه پنجم و ششم درباره آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیمــا دولت را مکلف کرده اســت که تخفیفات 
تکلیفــی را حــذف کند که دولت در بخش خدمات 
ناوبری و خدمات فرودگاهی این تخفیفات تکلیفی 
را حذف کرد و تصمیم گرفت که نرخ سوخت را تغییر 
ندهد و کماکان به مســافران هوایی یارانه پرداخت 
شــود اما در حال حاضر دولت تصمیم گرفته که به 

تدریج این یارانه را حذف کند.
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خبرخوشبرایکارگران

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن با تاکید بر لزوم پیشبرد 
مسکن محرومان و مسکن کارگری در دولت چهاردهم، گفت: باید 
مسکن کارگری در قالب صنعت شهرها و با همراهی صاحبان صنایع 
تســریع شود.ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان با اشاره به آخرین 
وضعیت پروژه های نهضت ملی مســکن گفت: پروژه های جدیدی 
که در ادارات کل راه و شهرسازی تعریف می شوند باید توجیه فنی 
و مهندســی کافی و پیوســت مالی داشته باشــد.وی ضمن بیان 
ضرورت تأمین مالی پروژه های آماده سازی و سایر پروژه های این 
سازمان، افزود: بدون توجیه کارشناسی و مطالعات فنی نباید هیچ 
پروژه ای در استان ها آغاز شود و مدیریت و پیگیری این مطالعات 
کارشناســی برعهده مدیران ســازمان ملی زمین و مسکن است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر لزوم پیشــبرد مســکن 
محرومان و مسکن کارگری در دولت چهاردهم، گفت: باید مسکن 
کارگری در قالب صنعت شهرها و با همراهی صاحبان صنایع تسریع 

شود.

جزئیاتجدیدازتأمینزمین
برایطرحنهضتملیمسکن

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: 
برای آماده ســازی، تأمین زیرســاخت و تأمین پروژه های روبنایی 

نهضت ملی مسکن ۶۰۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
»مســعود بیات منش« در جلســه تبیین و بررسی منابع و مصارف 
صندوق ملی مسکن اظهار داشت: هم اکنون 8۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مســکن در 2۵ هکتار زمین و یک هزار و ۵۰۰ شــهر کشــور 

تعریف شده است.
وی گفت: طبق برآوردهای انجام شــده و همچنین تکلیف اصلی 
دولت در تأمین زیرساخت ها و آماده سازی اراضی مذکور در حال 
حاضر به حدود ۶۰۰ همت اعتبار برای انجام این پروژه ها نیاز است 
که باید به ترتیب صرف آماده ســازی، تأمین زیرســاخت و تأمین 

پروژه های روبنایی شود.
بیات منش در ادامه با تأکید براینکه طی 2 ســال گذشــته نزدیک 
به 2۵ همت پول برای این پروژه ها از محل صندوق ملی مســکن 
هزینه شــده اســت، گفت: از سویی دیگر برای تکمیل مسکن های 
مهر باقی مانده در سطح کشور به 2۵ تا ۳۰ همت نیاز خواهد بود 
کــه بایــد در برنامه ریزی مصارف اســتفاده از اعتبار صندوق ملی 

مسکن مورد توجه قرار بگیرد.

بازتاب
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سیستم های  ارتباطی 
هوشمند در نظام 
مبادله داده ها 

»نقش اقتصاد« از تحول در ناوگان 
قطارها گزارش می دهد 

 

دکتر اســتیو مازور مدیر کســب وکار مؤسسه تحقیقات 
بین المللی »دیجی« به ارائه نگرشی نوین و جدید درباره 
اتصال به اینترنت و آینده آن در شبکه ریلی می پردازد. 
وی در گزارش خود گفته اســت که امروزه مســافران در 
شبکه ریلی به طور فزاینده ای به اینترنت و سایر خدمات 
آن وابسته شده و لذا انتظار دارند تا بتوانند در طول سفر 
با قطار از امکانات دیجیتالی اســتفاده نمایند. البته این 
مهم تنها برای مســافران نبوده و ســایر ذی نفعان نظیر 
کارکنــان نگهداری و تعمیرات یا مراکز فرمان و راهبری 
را نیز در بر می گیرد. اما ســوی دیگر این داســتان برای 
فراهم آوردن زمینه های راحتی مسافران بوده و بنابراین 
لازم است تجهیزات مرتبط با آن از قبیل زیرساخت های 
نرم افزاری، سخت افزاری و شبکه افزاری موردنیاز ضروری 
بوده تا در حین ســفر با قطارهای پرســرعت با استفاده از 
وای فای داخل قطارها از شبکه های اینترنتی ۵G بهره مند 
باشند. استیو مازور، مدیر بخش توسعهٔ کسب وکار مؤسسه 
فــن آوری های صنعتی شــرکت »دیجی« در خصوص 
کاربردهای اینترنت اشــیا در صنعت حمل ونقل ریلی و 
خروجی های تأثیرگذار آن سخن می گوید و نقش آن را 
در ایجــاد فضایــی نظارتی و کنترلی که علاوه بر ایمنی و 
امنیت در نهایت به بهبود ارتباطات و اتصالات در راه آهن 
سراســری آمریکا منتهی می شــود سخن گفته و آن را 
بی بدیل توصیف می نماید. ارتباط مؤثر با تأمین کنندگان 
و استارت آپ ها در صنعت حمل ونقل ریلی، شرکت های 
فن آوری و نوآوری نظیر »دیجی« را برای ارائه خدمات 

اینترنت اشیا در موقعیت مطلوب تری نسبت به گذشته 
قرار داده اســت. بااین حال صنعت حمل ونقل ریلی برای 
اتصال دائمی اینترنت به منظور ارائه خدمت به تلفن های 
همراه با چالش های متعددی مواجه است که از آن جمله 
می تــوان به چالش هــای نظارتی و فقدان فن آوری های 
پایه اشــاره نمود. دراین بین و پس از اتمام کووید 1۹ و 
بازگشت مردم به استفاده از حمل ونقل عمومی، مدیریت 
شهری با این چالش روبرو شده است که چگونه می توان 
مردم را به استفاده دائمی و کارآمد از وسایل حمل ونقل 
عمومی به جای خودروهای شهری ترغیب نمود؟ ازاین رو 
جــذاب نمودن ســفر با قطــار از طریــق فراهم آوردن 
ســرگرمی های دیجیتال و رسانه های الکترونیکی، ارائه 
خدمات وای فای داخل قطار را اجتناب ناپذیر نموده است. 
ازاین رو اســتفاده از تخصص های مخابراتی در مواردی 
نظیر ارتباطات پیوسته و بر خط که برای کنترل و حفظ 
ایمنــی قطار اهمیتی مضاعف می یابد، به یک مأموریت 
حیاتی برای اســتارت آپ های ریلی بدل شده است و لذا 
این مهم برای حفظ و ارتقای امنیت و ایمنی سیر و حرکت 
در سیستم های شبکه ریلی تبلوریافته است. استفاده از 
اینترنت پرسرعت و بدون قطعی خطوط ریلی دارای یک 
مزیت مهم دیگر نیز هست که از آن می توان برای ضبط 
و ارسال ویدئوهای برخط برای بررسی وجود امنیت کافی 
در واگن های قطار اســتفاده نمــود. این مهم همچنین 
می تواند سطح ایمنی ناوگان و ایستگاه های خطوط ریلی 
را ارتقا داده و قابلیت اطمینان را افزایش دهد. از ســوی 
دیگر وجود قوانین و استانداردهای متعدد در کشورهای 
مختلــف اروپایــی و آمریکایی مبنی بر وجود برنامه های 
امنیت سایبری و طراحی و تصویب ضرورت استقرار آنها، 
لزوم انجام نظارت های امنیتی را تا حدود زیادی مشخص 
نمــوده اســت. ازایــن رو برخی چالش هــای مهم برای 
پیاده سازی طرح خود را نشان می دهند که از آن جمله 
می تــوان به حمایــت بخش های دولتــی و خصوصی 
ســرمایه گذاری و ایمن سازی فرایندهای عملیاتی ریلی 
اشاره نمود. از سوی دیگر مقوله هایی مانند کنترل مثبت 
قطار در توقف های موقت برای پیشگیری از بروز سوانح 
ریلی معنا می یابد؛ بنابراین استفاده از ابزارهای ارتباطی 
پر ســرعت نظیر اینترنت قــوی و بدون قطعی ضرورت 
می یابد. اخیراً راه آهن سراسری آمریکا دستورالعملی را 
بــرای لوکوموتیوهای خودران و بدون راننده ابلاغ کرده 

است که در آن وجود دوربین های ابتدا و انتهای قطار را 
برای شرایط خاص و دشوار نظیر سوانح با ضریب تاب آوری 
بالا و نیز در برابر خرابی های جزئی و اصلی اجباری نموده 
اســت. ارائه چنین راهکارهایی برای ایجاد ارتباط دائم و 
پرســرعت با WiFi دارای جنبه های ســخت افزاری و 
نرم افزاری اســت. از ســوی دیگر مســافران استفاده از 
سامانه های وای - فای را برای یک مسافرت ریلی ضروری 
می دانند، این امر به ویژه برای اماکن روستائی و خارج از 
محیط شهری با یک پهنای باند کافی ضروری می نماید. 
از ســوی دیگر راه های متعددی به عنوان پشتیبان برای 
اتصال به ماهواره های ارتباطی در شبکه ریلی وجود دارد 
که از آن جمله می توان به فن آوری های شبکه گسترده 
یا WAN به عنوان یک تسهیل اتصال اینترنتی مجزا و 
مستقل و به صورت یکپارچه اشاره نمود که این خود به 
یک اتصال پیوسته و بلادرنگ منتهی می گردد که می تواند 
با پایه های استوار و برخورداری از اتصال دائم، مسافران 
و ذی نفعان دیگر مانند نگهداری و تعمیرات را از اینترنت 
پرســرعت برخوردار سازد. این امر نشان دهنده آن است 
که بهره مندی از سیستم های وای فای داخلی برای عموم 
سفرهای ریلی یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. از سوی 
دیگر بهره برداران شــبکه ریلی لازم است مطمئن شوند 
که سیستم ها دائماً آنلاین باقی می مانند. دراین بین برخی 
بهره برداران شــبکه ریلی اســتفاده از راه حل های کاملًا 
مدیریــت شــده و مطمئن را بــرای به کارگیری در ارائه 
خدمات مسافری حمل ونقل ریلی ترجیح داده و ازاین رو 
به جای خرید نرم افزار و سخت افزار؛ رأساً پروژه را به شخص 

ثالث برون سپاری نموده و به اتخاذ قرارداد و دریافت نتایج 
بســنده می نمایند. نکته دیگر در اســتفاده از اینترنت 
پرسرعت در صنعت حمل ونقل ریلی بهره گیری از قوانین 
و مقررات ایمنی در استفاده از فن آوری های نوین برای 
جلوگیری از تهاجم های سایبری و تشخیص به موقع آن 
باشد. دراین بین سیستم های تشخیص نفوذ دیگری نیز 
وجود دارد که می تواند امنیت و ایمنی شــبکه ریلی را 
تضمیــن نموده و به طور گســترده اســتفاده از فضای 
دیجیتالی را برای ذی نفعان و کاربران تســهیل نماید. از 
ســوی دیگر دولت ایالات متحــده بودجه معادل 1۰۰ 
میلیارد دلار را برای توســعه زیرساخت های ارتباطی در 
صنعت حمل ونقل ریلی این کشور تخصیص داده است. 
بخشی از این سرمایه گذاری صرف بهبود ناوگان ریلی و 
استقرار سیستم های جدید می شود. در این راستا بسیاری 
از آژانس هــای حمل ونقل ریلــی از این امکان بهره مند 
می شوند. همچنین از کمک های مالی برای ارتقای تمامی 
سامانه های حمل ونقل ریلی استفاده می شود. همگرایی 
استفاده از زیرساخت های ۵G و مسیرهای هوشمند ریلی 
با سامانه های حمل ونقل ریلی و زمان بندی و مسیریابی 
به اتصال پذیری و جریان مســتمر تبادل داده ها کمک 
شــایانی نموده است. اتصال شبکه های ارتباطی و ایجاد 
امکان ارائه خدمات »درب تا درب« به شهروندان از طریق 
ارائه خدمات آنلاین در خصوص اطلاع مسافران قطار از 
زمان حرکت سایر وسایل نقلیه از جمله اتوبوس ها و سایر 
وسایل حمل ونقل عمومی مانند تراموا و قطار خیابانی از 

آن جمله است.

سیدمحسنبهرهدار
روزنامه نگار

اعلامجزییاتقیمتجدیدبلیتهواپیماباافزایش۱۱برابرینرخبنزین

 ما تا کنون جز 
سکوت، شاهد 
هیچگونه 
واکنش محکم و 
مطلوبی از سوی 
دولت و 
نمایندگان 
نبوده ایم، این 
در صورتی است 
که با یکی از 
مخرب ترین 
پروژه های 
محیط زیستی 
مواجه هستیم 
که زیست بوم 
ایران را به طور 
گسترده تحت 
تأثیر قرار 
می دهد

خطر تشدید 
تنش های آبی 
در نصف جهان

 هشدار کنشگر محیط زیست به 
سکوت سیاسیون دربرابر 
ساخت وساز یك سد غیرقانونی 
در اصفهان

گروه اجتماعی: اواسط مهر ماه سال جاری 
بود که معاون محیط زیست طبیعی و تنوع 
زیستی ســازمان حفاظت محیط زیست 
اعلام کرد: »وزارت نیرو باید اجرای ســد 
»ماندگان پادنا« را به دلیل نداشتن مجوز 
زیســت محیطی متوقف کند؛ چرا که هر 
طرحی بدون ارزیابی زیســت محیطی و 
مجوز ســازمان حفاظت محیط زیســت 

غیرقانونی است.«
احداث ســد »مانــدگان« بــر رودخانه 
»ماربرُ«، در شهرســتان سمیرم - استان 
اصفهان، در دامنه شمالی دنا نگرانی ها را 
برای تکه پاره شــدن منطقه حفاظت شده 
»دنا« بیشــتر می کند. ســدی که تا سال 
گذشته نامی از آن مطرح نبوده و در اواخر 
ســال 1۴۰2، مقامات استان اصفهان بر 
نویــد پیشــروی آن تحت عنــوان طرح 
آبرســانی جنوب اســتان اصفهان تأکید 
داشتند. تصویب احداث این سد در دولت 

سیزدهم، انجام شده است.
با وجود مخالفت های گســترده با احداث 
ســد ماندگان و شــکل گیری تجمعات 
اعتراضی گسترده ای در استان کهگیلویه 
و بویراحمد، به نظر می رســد این اقدام از 
دست ســاخت خارج نشده و کماکان در 

حال اجراست.
این در حالی است که پیش تر گفته شده 

بود پروژه انتقال بین حوضه ای ســد بدون 
مجوزِ ماندگان متوقف شده، اما به تازگی 
عکس هایی در فضای مجازی منتشر شده 
که خلاف این حرف است و نشان می دهد 
ماشین آلات شبانه روز و پرقدرت در حال 
کارند.این مسئله به طور مستقیم به دولت 
مربــوط اســت و به خاطــر داریم یکی از 
مدنظــر  موضوعــات  و  دغدغه هــا 
رئیس جمهــوری وقت، پیش از روی کار 
آمدن دولت چهاردهم، مسئله حفاظت از 
محیط زیســت بود. همانطور که مسعود 
پزشکیان هم پیش از پیروزی در انتخابات 
ریاست جمهوری، مدعی شده بود که در 
دولت او »هرگز طرحی که منجر به تخریب 
محیط زیســت شــود، حمایــت و تأیید 

نخواهد شد«.
با این تفاسیر ما تا کنون جز سکوت، شاهد 
هیچگونــه واکنش محکــم و مطلوبی از 
ســوی دولت و نمایندگان نبوده ایم، این 
در صورتی است که با یکی از مخرب ترین 
پروژه های محیط زیستی مواجه هستیم 
که زیســت بوم ایران را به طور گســترده 
تحت تأثیر قرار می دهد.محمد درویش، 
کنشــگر محیط زیســت، در خصوص 
عوارض ناشی از اجرای این پروژه، پیش تر 
به خبرآنلاین گفته بود: »تغییر مســیر 
رودخانه ها یکی از عوارض اصلی احداث 

ســدها است که با وارد کردن یک شوک 
به جریــان اصلی یک رودخانه، به ایجاد 
تنش های آبــی دامن می زند. تدوام این 
اقدامات در حوزه منابع آب طبیعی، حتی 
به مرور ســبب افت کیفیت اکوسیستم 
خلیج فارس هم خواهد شــد.«هم چنین 
فرمانده سپاه فتح کهگیلویه و بویراحمد 
نیز در این باره هشــدار داده بود: »طبق 
بررســی های کارشناسان و متولیان امر، 
در صورت احداث سد ماندگان، 1۰ هزار 
درخت قطــع می شــود.«در این قبیل 
جریانات، تجربه نشان داده که غیرقانونی 
شناختن برخی عملیات از سوی سازمان 
حفاظت از محیط زیســت، چندان حکم 
بازدارنــده و محکمی بــرای وزارت نیرو 
نیست. کما اینکه دوریش هم با اشاره به 

ردپــای وزارت نیرو در این ماجرا عنوان 
کــرده بــود: »وزارت نیــرو در مــوارد 
ساخت وســازهای غیراصولــی محیط 
زیستی، بزرگ ترین متخلف است؛ یعنی 
همواره خود این وزارتخانه دست به چنین 
اقداماتی می زند؛ اما با کدام مجوز و طبق 
کدام قانون نمی دانیم. این نحوه برخورد 
با محیط زیســت کشور تأسف آور است و 
به یک برخورد جدی و سفت و سخت نیاز 
دارد؛ که متأســفانه ســایر دستگاه های 
نظارتی هم در برابر این تخلف ســکوت 
کرده انــد و این بر عمق فاجعه می افزاید. 
عدم رســیدگی به این موضوع و ساکت 
ماندن مسئولان این سازمان، سبب تداوم 
تخلفات کوچک و بزرگ در حوزه محیط 

زیست و نابودی آن می شود.«

الههجعفرزاده
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

عضوهیئتعلمیمرکزتحقیقاتراه،مسکنوشهرسازی:
فرونشست۳میلیونتهرانیراتهدیدمیکند

گروه اجتماعی: علی بیت اللهی با اشاره به فرونشست و نمودهای آن در سطح 
استان تهران، گفت: مطالعه ای در خصوص فرونشست با رویکرد مقایسه در 
تمامی اســتان های کشــور انجام شــده که بر این اساس نسبت مساحت کل 
استان به پهنه های فرونشستی بررسی شده است.وی افزود: بر اساس یافته های 
این مطالعه، میزان فرونشست در استان ها بر پایه شاخص تراکم فرونشست 
اولویت بندی شده، به این معنا که نسبت مساحت پهنای فرونشست تقسیم بر 
مســاحت کل اســتان شــده که در استان تهران به دلیل محدودیت گستره و 
مســاحت جغرافیایی و درگیری کامل قســمت های دشــت استان در بخش 
جنوبی با پدیده فرونشســت؛ این اســتان رتبه نخست فرونشست در کشور را 

دارد.عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی در ادامه با 
تأکید بر اینکه شــاخص تراکم فرونشســت اســتان تهران در مقایسه با سایر 
استان ها حائز رتبه اول است، گفت: وضعیت فرونشست در جنوب غربی تهران، 
علاوه بر اینکه مناطق 1۷، 18 و 1۹ را شامل شده، بخش هایی از منطقه 21 
و هاله هایی پراکنده از منطقه 1۰ و 11 را درگیر کرده که شــامل شــهرهای 
جنوب تهران مانند چهاردانگه، اسلامشــهر، نســیم شهر، صباشهر و ... است.
بیت اللهی ابراز داشت: طول توده فرونشستی در استان تهران به بیش از ۶۰ 
کیلومتر می رســد و پهنای آن در حدود ۳۵ کیلومتر اســت که از وســعت 
قابل توجهــی برخــوردار اســت و نزدیک به ۳ میلیون نفــر بر روی این پهنه 
فرونشستی ساکن هستند.وی با بیان اهمیت ویژه این پهنه تصریح کرد: سازه 
و تأسیســات مهمی مانند صنایع، مخازن ســوخت پالایشگاه، تأسیسات گاز، 
نیــروگاه بــرق، خطوط ریلی و نیز جاده های شــریانی مهمــی در این پهنه 

فرونشستی وجود دارد که از اهمیت ویژه ای برخوردار است.عضو هیئت علمی 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اشاره به مشاهدات خود از فرونشست 
تأکید کرد: با حرکت به سمت جنوب استان تهران در دشت ورامین، پیشوا، 
جوادآباد، معین آباد و... پهنه وسیع دیگری درگیر فرونشست است که به دلیل 
افت سطح آب زیرزمینی رخ داده است.وی ادامه داد: در این پهنه در گذشته 
عمق ســطح آب ۳۰ تا ۴۰ متر بوده، اما در شــرایط کنونی 12۰ متر اســت که 
نســبت به گذشــته 8۰ متر ســطح آب پایین رفته و بر این اساس فرونشست 
زمین در حال پیشرفت است و فرونشست در این مکان ها به صورت گسترده 
رخ می دهد.بیت اللهی در پایان با بیان اینکه میزان فرونشســت ســالیانه در 
مناطق جنوب غربی تهران حدود 2۰ ســانتی متر اســت، خاطرنشان کرد: در 
پهنه فرونشست دشت ورامین با اندازه گیری های انجام شده میزان فرونشست 

در حدود 1۷ سانتی متر در سال است.

چراحسابهایشهرداریتهرانمسدودشد؟
ناصر امانی عضو شــورای شــهر تهران درباره علت مســدود بودن برخی از حســاب های شهرداری تهران که در بخش حسابرسی مناطق در 
صحن شورا مطرح شده بود، گفت: عمده حساب های مسدودی شهرداری تهران براساس آنچه که توضیح داده شده است به دلیل آرای 
مراجع قضایی است و یا اجراییه های سازمان تأمین اجتماعی و بیمه است.امانی تصریح کرد: با توجه به اینکه ممکن است کار به مراجع 
قضایی کشیده شود رفع انسداد این حساب ها زمانبر می شود. چون تعداد این حساب ها در گزارش حسابرسی مناطق من در این خصوص 
در صحن تذکر دادم تا مقداری رفع این انسداد سرعت بگیرد و تعیین تکلیف شود، چراکه با توجه به اینکه در حال حاضر شهرداری یک 
خزانه واحد ایجاد کرده است و سعی می کند حساب های متفرق خود را جمع آوری و غیرفعال کند ادامه داشتن این حساب های مسدودی 

قابل قبول نیست و شهرداری هم قول داده است که سریعتر این موضوع را پیگیری کنند و تکلیف این حساب ها مشخص شود.

پاداشتشویقیمعلمانچهزمانیواریزمیشود؟

ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش با اشــاره به اینکه رقم مربوط به حق التدریس معلمان به صورت منظم واریز می شــود 
درباره زمان واریز پاداش معلمان خبر داد.علی فرهادی، در گفت وگو با تسنیم درباره چرایی عدم واریز پاداش پایان خدمت 
معلمانی که ساعات اضافه تدریس داشته اند، گفت: معلمانی که در سال تحصیلی جدید ساعات اضافه کار )اضافه تدریس( 
برداشته اند، یک ماه از حقوق خود را به عنوان پاداش دریافت می کنند.وی ادامه داد: به معلمانی که علاوه بر ساعات موظف 
هفتگی، در ساعات غیرموظف نیز تدریس می کنند، به ازای ۹ ماه تدریس غیرموظف، مطابق بندهای الف و ب زیر، علاوه 

بر حق التدریس غیرموظف، یک نهم از حقوق و مزایای آنان نیز به صورت ماهانه به عنوان پاداش پرداخت می شود.



بازاردرگیرتابوتبانتخاباتریاستجمهوری
آمریکاشد

پایان بورس دیروز با کاهش نسبتا بسیار شاخص کل رقم خورد. 
بازار ســهام در حالت پر  از ابهام به ســر می برد و منتظر برگزاری 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا در تاریخ سه شنبه 1۵ آبان 
اســت. چرا که نتیجه این انتخابات تاثیر مســتقیمی بر شرایط 

بورس طی روزهای آتی دارد.
معاملات دیروز سهام در جهت کندل معاملاتی روز گذشته، با 
ریزش بسته شد. در پایان بورس دیروز، شاخص کل با کاهش 
1۴ هزار و 8۶۳ واحدی که معادل ۰.۷۰ درصد این شــاخص 
است، روبه رو شد. بر این اساس، شاخص کل در پایان معاملات 

دیروز در سطح دو میلیون و 1۷ هزار واحدی ایستاد. 
در طــرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار 
سهام نیز دچار فشار فروش بود و کاهش را تجربه کرد؛ به 
طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز چهار 
هزار و ۶28 واحد که معادل ۰.۷۰ درصد این شاخص است، 
کاهش ارتفاع داد و به سطح ۶۵۹ هزار و ۷۵۳ واحد رسید. 
همچنین ۷۳ درصد از نماد های بازار سهام کاهش قیمت 
داشــتند.گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز 
گذشته، حجم معاملات خرد را 8.۵ میلیارد برگه سهم و ارزش 
معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی( را سه 

هزار و ۴۹۳ میلیارد تومان نشان می دهد.

بازتاب
صندوقهایزعفران،زعفرانمیخرند؟

با نگاهی به تخصیص دارایی در 2 صندوق زعفران سحرخیز و 
نهال میبینیم نســبت گواهی سپرده زعفران در این صندوق ها 
در بازه شهریور و مهرماه کاهش یافته و جای آن را سپرده بانکی 

و اوراق مشارکت گرفته است.
در سال 1۴۰1 نیز همین روال اتفاق افتاده بود و با شروع فصل 
برداشــت زعفران و افت نســبی قیمت حاصل از عرضه، به مرور 
این صندوق ها نیز بخش بیشتری از NAV را به گواهی سپرده 
تخصیص دادند. اتفاقی که از ابتدای آبان ماه امســال نیز شــاهد 

به تحقق پیوستن آن هستیم.

فروشاوراقمرابحهعامدولتبهخریداربانکی

جدیدترین پذیره نویســی اوراق مرابحه عام دولت به ارزش ۵ هزار 
میلیارد تومان امروز 1۵ آبان ماه در فرابورس انجام می شود که فروش 
آن به یک بانک دولتی و خارج از بازار ســرمایه خواهد بود. به نقل از 
گــزارش مدیریت ارتباطات فرابورس ایران، در ادامه پذیره نویســی 
اوراق مرابحه عام دولت در فرابورس، این رکن بازار ســرمایه دو روز 
دیگر میزبان ۵ همت دیگر از این اوراق است که همچون هفته گذشته 
خریــدار آن یــک بانک دولتی بــوده و از نهادهای مالی فعال در بازار 

سرمایه نیست.

تالار

علتافزایشقیمتدلار

 
آقــای همتــی تلاش کرد که نرخ دلار نیمایی را 
به نرخ بازار آزاد نزدیک کند. هدف از این سیاست 
نیــز جلوگیــری از رانت هــای ارزی، ایجــاد 

مشوق های صادراتی و بهبود تراز تجاری بود.
متاسفانه این سیاست درست، با شرایط پرالتهاب 
منطقه مصادف شد و ناهم خوانی سیاست درست 
وزارت اقتصاد با شرایط ملتهب منطقه، رشد نرخ 
دلار بــازار آزاد و عقب ماندگی نرخ نیمایی را در 
پــی داشــت. بنابراین ریشــه افزایش نرخ دلار 
شــرایط پرالتهاب منطقه است؛ نه سیاست های 

وزارت اقتصاد.
التهابــات منطقــه و ابهامــات پیرامون نتیجه 
انتخابات آمریکا بر قیمت دلار بر بازار آزاد دلار 
ســایه افکنده اســت تعیین تکلیــف انتخابات 
ریاســت جمهــوری آمریکا باعث می شــود که 

بخشی از نااطمینانی ها از بین بروند. راهبردهای 
تحریمی دونالد ترامپ و کامالا هریس، نامزدهای 
ریاســت جمهوری آمریکا، در بلندمدت مشابه 
یکدیگــر اســت؛ با این وجــود، در کوتاه مدت، 
تاکتیــک آنها در مواجهه بــا تحریم ها متفاوت 

است.
تمرکز ترامپ بر تحریم های فشــار بزرگ است 
که می توانند به ســرعت روی بخش نفت ایران 
تاثیر بگذارند؛ به همین دلیل در صورت پیروزی 
او در انتخابات، احتمالا نرخ دلار حدود 1۰ درصد 

افزایش پیدا خواهد کرد.
امکان مهار نرخ دلار در این شــرایط وجود دارد 

اما پیش نیاز آن، تغییر دوباره سیاست های ارزی 
اســت. دولت برای مهار قیمت دلار در بازار آزاد 
بایــد سیاســت هایی از جمله کنترل حســاب 
ســرمایه و ساماندهی جریان ورودی و خروجی 
اقتصادی ایران و جلوگیری از قاچاق کالا را اجرا 

کند.
در شــرایط التهاب، خروج سرمایه و سفته بازی 
تشــدید می شود و جلوگیری از این موارد، ملزم 
به اعمال سیاســت های سختگیرانه است. با این 
وجود، اعمال و ســاماندهی سیاســت های ذکر 
شــده، نیازمند یک دوره زمانی حداقل دو تا سه 

ماهه است.

وحیدشقاقیشهری
 کارشناس اقتصادی

ت
ش

ددا
یا

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 14036032۹012004468 مورخ 1403/06/1۷ هیات اول / دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت  ملك گرمسار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای /خانم حسین علی رشمئی 
فرزند رسول بشماره شناسنامه 2534 کدملی  4608۹31۷23 صادره از گرمسار در ششدانگ 
یك قطعه زمین مزروعی به مساحت 143۷0/5۷ متر مربع در پلاک 2 فرعی از 40 اصلی واقع 
در محمود آباد اصانلو حقوق ارتفاقی با حق اســتفاده از قانون مقررات آب بر طبق نحوه ملی 
شــدن آن  خریداری از مالك رســمی اقای / خانم سهم الارث از رسول رشمئی محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یك ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: 1810618

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/0۷/2۹ - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/15
حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده3   قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به اینکه برابر رای شــماره 4246مورخ 1403/06/10 صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یك اهواز تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 60/4 بخش ۹ اهوازکه حکایت از احراز مالکیت متقاضی 
نســبت به ملك مورد تقاضا و انتقال ملك از مالك رســمی ) ســید عیسی هاشمی احد از ورثه کریم 
هاشمی دفتر یك صحفه 52) دفتر 2 صحفه 2۷5 استنساخی ( به متقاضی آقای حسن نفیسی فرزند 
دریول شــماره شناسنامه 5۷21 صادره دشت آزادگان کد ملی 1۹8۷۹43805 نسبت به ششدانگ 
یك باب ساختمان به مساحت 218/85 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق  خریداری شده طبق شرح 
صدر آگهی و انتقال ملك از مالك رســمی به نام وی محرز گردیده اســت . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی میگردد در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت 
یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا 

صدور سند مالکیت مانع از مراجع متضرر به دادگاه نخواهد بود. شناسه آگهی: 180۹218
تاریخ انتشارنوبت اول : 1403/0۷/2۹ - تاریخ انتشارنوبت دوم : 1403/08/15

بهزاد مردانی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یك اهواز  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شــماره 105۹4 مورخ 1403/06/21 هیأت دوم مالکیت خانم فاطمه 
علیزاده لمجیری به شناســنامه شــماره 5۹۷ کدملی 1283464284 فرزند کریم در 
ششدانگ یکباب مغازه به استثنا بهای ثمنیه اعیانی به مساحت 22.۹5 متر مربع پلاک 
شماره 464 فرعی از 40 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان 
مع الواسطه از محمد کیقبادی لمجیری فرزند علی اکبر ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز 

گردیده است. شناسه آگهی: 18108۹4
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/0۷/30- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/15

شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان  

آگهی مفقودی 
برگ کمپانی خودروی ســواری  پژو PARSXU7 مدل 1400 به رنگ ســفید روغنی به 
شماره موتور 124K1662107 به شماره شاسی NAAN01CE5MK168674  به 
شماره پلاک 66 و 2۷2 ایران 1۷  به نام متین دلائی میلان به شماره ملی 2۹10254356 
مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  ارومیه

آگهی مفقودی مدارک خودرو
برگ سبز و کارت خودروی سواری سیستم پراید تیپ جی تی ایکس آی  مدل 1385 به 
رنگ سفید روغنی به شماره موتور 1680413 به شماره شاسی S1412285۹318۹8به 
شماره پلاک 51 ل ۷38 ایران 24  به نام امیر شریفی اصل به شماره ملی 1۹1043351۹مفقود 
یاسوج و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری هاچ بك QUK_MT مدل 13۹۹ رنگ سفید روغنی به شماره موتور 
M158909846 و شاسی NAS841100L1047740 وشهربانی ایران 54-8۹۷ ق 38 
به نام سید علی سید رضایی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.  یزد

چاپ دوم

عباس نظری - شهردار  شاهین دژ

شهرداری شاهین دژ در نظر دارد تعداد  10  قطعه از زمین های تفکیکی تحت مالکیت خود را در اجرای مجوز های شورای محترم اسلامی شهر شامل بند2 صورتجلسه شماره 143 مورخه 1402/05/26 
و بند  13 صورتجلسه شماره168 مورخه 1402/11/15 (   شورای محترم اسلامی شهر شاهین دژ از طریق فرآیند مزایده واگذار نماید . 

شرایط مزایده : 
1- کلیه مراحل برگزاری مزایده از خرید اسناد و پرداخت سپرده تا پیشنهاد قیمت ، بازگشایی و تعیین برنده از طریق سامانه ستادایران)setadiran.ir(  با شماره سیستمی  20030۹0528000005   

برگزار می گردد .  
2- مهلت خرید اسناد مزایده از ساعت 8 مورخ 1403/08/0۹ لغایت ساعت 1۷.00  مورخ 1403/08/1۹ 

3- مهلت ارائه پیشنهادات از ساعت 8 مورخ 1403/08/0۹ تا ساعت 1۷.00مورخ  1403/08/2۹   
4- بازگشایی پیشنهادات رأس ساعت 10.00 مورخه 1403/08/30  از طریق سامانه ستادایران صورت خواهد گرفت . 

5- سایر شرایط در سامانه ستادایران بارگزاری شده است. 

)) آگهی مزایده فروش زمین شهرداری شاهین دژ ((
شماره سیستم ستادایران 2003090528000005

آدرسردیف
شماره 
قطعه

مساحت 
)متر مربع(

قیمت پایه 
وضعیت ثبتیکاربریمزایده /ریال

عادیصنعتی4۷5.۷۷4.546.200.000تفکیکی نوروز خدامرادی)بلوار شهید آذین پور(1

عادیمسکونی38164.00۹.184.000.000تفکیك محمدنیا و نوروزی2

سند تك برگ در دست اقدامتجاری1360.00۷.500.000.000تفکیك شهرداری جنب چمن مصنوعی شهرک شهید رجایی3

ثبتیمسکونی31۹1.1011.2۷4.۹00.000تفکیك جوانشیر4

تجاری61۹0.608.5۷۷.000.000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی5

سند تك برگ در دست اقدام
تجاری۷1۹0.608.5۷۷.000.000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی6

تجاری81۹0.608.5۷۷.000.000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی۷

تجاری۹1۹0.608.5۷۷.000.000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی8

تجاری101۹0.608.5۷۷.000.000تفکیکی جدید زمین شهرداری در شهرک شهید رجایی۹

عادیصنعتی12۷۷.2۹.۷02.000.000تفکیکی نوروز خدامرادی)بلوار شهید آذین پور(10

در ماه هــای اخیر، اخبــار و اقدامات 
مختلفی در راستای رشد بازار مخابره 
شد که البته نتوانستند محرک اصلی 
بــورس به شــمار بیاینــد. اما یکی از 
اقدامــات کلان اقتصــادی می تواند 
زمینه ساز انفجار بازار به حساب بیاید.
 تصمیمــات کلان اقتصــادی اثرات 
مشــخصی بــر بازارهــای مختلف 
می گذارند؛ گاهی زمینه ســاز رشــد 
بورس می شوند، گاهی بازار مسکن را 
به رکود می برند و گاهی تورم زا ظاهر 
می شــوند. این جاست که مرور تاریخ 
اهمیت پیدا می کند به طوری که فروید 
در ایــن باره می گوید: »مردم واقعیت 
حال را از دریچه گذشته درک و تفسیر 
می کنند و تجربیات گذشته را دوباره 
تجربــه می کنند. افراد به جای اینکه 
گذشته را به یاد بیاورند، باید روی آن 
کار کننــد تــا تاریخ قبلــی خود را به 
شــیوه ای اجباری تکرار کرده و دوباره 
زندگــی کند.«بــه ســال 1۳۹۷ 
برمی گردیم. جایی که حسن روحانی 

و بانک مرکزی در پی موج دوم بحران 
جهش نرخ ارز، در ابتدا سیاســت ارز 
ترجیحــی ۴2۰۰ تومانی را در پیش 
گرفتنــد اما در ادامه بانک مرکزی به 
دنبال سیاســت تک نرخی کردن ارز 
رفت و سامانه نیما را راه اندازی کردند. 
اساس این بازار نزدیک نمودن عرضه 
و تقاضا در دو سمت واردات و صادرات 
بود که به شــکل رســمی از تاریخ ۳ 

اردیبهشت ۹۷ شروع به کار کرد.
از آن جایــی کــه بیش از نیمی از کل 
بــورس را کامودیتی  محورها، یعنی 
شــرکت هایی که متاثــر از نرخ دلار 
حرکت می کنند، تشــکیل می دهد، 
اعمال هرگونه سیاســتی در بازار ارز 
می تواند کل بورس را تحت تاثیر قرار 
دهد. راه اندازی ســامانه نیما و ایجاد 
بســتری متمرکز، در آن مقطع زمانی 
بــه وضوح توانســته بود حافظ منافع 
تولییدکنندگان باشــد. ارزش واقعی 
دلار در ابتدای ســال ۹۷ باید حوالی 

۵۰۰۰ تومــان قیمــت می خورد، اما 
قیمــت ارز در محدوده ۴2۰۰ تومان 
کنترل می شد. اتفاقی که با راه اندازی 
ســامانه نیما و تک نرخی شــدن نرخ 
دلار یک برابری نسبی در بار هزینه ها 
و درآمدهای شرکت ها به وجود آورد. 
به طوری که بعد از گذشت ۳ ماه یعنی 
اول مرداد همان سال، نرخ دلار سامنه 
نیمــا در پی بحران جهش نرخ ارز به 
بــازار آزاد نزدیــک شــد و در واقــع 
می توانستیم از بازار ارز تک نرخی ناتم 
ببریم.تاثیر راه اندازی این بازار در کنار 
سایر متغیرهای کلان به وضوح روی 
تابلــو معاملاتی قابــل ردگیری بود و 
شاخص کل را در عرض 2 ماه بیش از 
8۰ درصد رشد داد. اگر به جمله فروید 
برگردیم، متوجه می شــویم که بعد از 
گذشت ۶ سال مجددا تاریخ تمایل به 
تکرار دارد. گویی قرار است تجربیات 
گذشته را این بار با راه  اندازی بازار ارز 
توافقی دوباره تجربه کنیم. بازاری که 

به گفتــه رئیس کل بانک مرکزی به 
زودی عملیاتــی خواهد شــد و ارز بر 
اساس توافق )مکانیزمی مشابه بورس 
کشور( نرخ خواهد خورد و این عرضه 
و تقاضای حقیقی هســتند که قیمت 
ارز را مشخص می کنند.در سال هایی 
که گذشت، چند نرخی بودن ارز اثرات 
منفــی را بر شــاخص های بورســی 
گذاشــته اســت. به ایــن صورت که 
شــرکت ها هزینه های خود را با دلار 
آزاد پرداخت می کنند ولی بازگشــت 
ارز آ ن ها با دلار نیمایی دنبال می شود. 
واضحا بدون وجود هیچ دلیل بنیادی 
یا مدیریتی، ســود شرکت ها کاهش 
می یافت و اثرات آن به خوبی روی تابلو 
قابل ردگیری بود.حال که به ســمت 
تک نرخی شدن دلار در حال حرکت 
هســتیم نه تنها سود از دست رفته به 
حساب شرکت ها برخواهد گشت بلکه 
انگیزه تولید و فروش آن ها نیز افزایش 
پیدا خواهد کرد. می توان گفت اثرات 
راه انــدازی بــازار ارز توافقی بر بورس 
می تواند قوی تر از ســال 1۳۹۷ باشد 
به شــرطی کــه تــرس از معادلات 

معامله گران حذف شود!

 ارز تک نرخی، سوخت موشک بازار می شود؟

نشانه ای تاریخی برای انفجار بورس
رجاابوطالبی
روزنامه نگار

مصطفینیکخواه
روزنامه نگار

5
سه شنبه- 15 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1932

برآوردها 
حکایت 

می کنند که 
کسری تامین 
نشده بودجه 

پیشنهادی 
)منظورم آن 

میزان از کسری 
بودجه ای است 

که از راههای 
خسارت بار 

تامین 
می شوند( 
نسبت به 

سالهای 
گذشته تا حدی 

کاهش یافته 
است. به زبانی 
دیگر، هر چند 

بودجه بزرگ 
شده ولی 

کسری هایی که 
بابت تامین 

نهاده های 
دامی یا ارز 
ترجیحی به 
نظام بانکی 
سرایت می 

کرد، تا حدی 
کنترل شده 

است

لی
 ما

زار
با

یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه بودجه 1۴۰۴ 
نســبتا انبساطی بسته شده، هشــدار داد که در حال 
حاضر کســری بودجه ای که دولــت احتمالا از طرق 
خســارت بار تامین می کند ۳۰۰ هزار میلیارد تومان 

باشد.
ودجه پیشــنهادی 1۴۰۴ در حالی روانه مجلس شده 
که رییس سازمان برنامه در بهارستان هدفگذاری آن 
را بر اساس رشد ۴.۴ درصدی و نرخ تورم ۳۰ درصدی 
اعــلام کرده اســت. ارقامــی که به گمــان برخی از 

کارشناسان محقق نمی شوند.
اقتصاد ایران از ســال ۹۷ و با خروج یک طرفه ایالات 
متحده از توافق هســته ای برجام، با انواع شــوک های 
خارجی مواجه شد. سپس با شیوع کرونا از اواخر سال 
۹8 شوکی دیگر به پیکره آسیب دیده اقتصاد وارد شد. 
دولت سیزدهم نیز گرچه وعده های بزرگی داد ولی در 
ســه ســالی که سکان کشور را به دست گرفته بود، جز 
رکــورد شــکنی در نرخ تــورم و تضعیف قدرت خرید 
خانوارهــای مزدبگیر کشــور، دســتاوردی به همراه 

نداشت.
ایــن میان آغاز یورش ارتش اســراییل به غزه و کرانه 
باختری و ســپس گسترش دامنه های جنگ به دیگر 
کشــورهای منطقــه، منجر به افزایش ریســک های 

خارجی ایران شد. حالا به نظر می رسد تنش های نظامی 
و امنیتی می مانند و ایران باید اقتصاد خود را با توجه 

به ویژگی های این عصر سازمان دهد.
محمد حســین معماریان، کارشناس اقتصاد کلان، 
در رابطــه بــا اثــرات بودجــه دولت، بــر اقتصاد و 
شاخص های کلان آن به خبرآنلاین گفت: »از چند 
جهت می توانیم این آثار را تحلیل کنیم. به طور مثال 
در زمینه اثر آن بر نرخ تورم، این طور تحلیل می شود 
کسری بودجه های دولتی وقتی به شکلی نامناسب، 
تامین می شود بر روی نرخ تورم اثر فزاینده خواهد 

داشت.«
وی ادامه داد: »از سوی دیگر، در تحلیل شرایط کلان 
اقتصاد کشــور، باید به این امر هم توجه داشــته باشیم 
که شوک ها و ریسک های خارجی هم وجود دارند که 
تحلیل آنها بسیار دشوار است. در این بحث من بدون 
لحاظ کردن این عوامل به بررســی بودجه پیشنهادی 

خواهم پرداخت.«
این مدرس دانشــگاه توضیح داد: »برآوردها حکایت 
می کنند که کســری تامین نشده بودجه پیشنهادی 
)منظورم آن میزان از کســری بودجه ای اســت که از 
راههای خسارت بار تامین می شوند( نسبت به سالهای 
گذشته تا حدی کاهش یافته است. به زبانی دیگر، هر 
چند بودجه بزرگ شده ولی کسری هایی که بابت تامین 
نهاده های دامی یا ارز ترجیحی به نظام بانکی سرایت 

می کرد، تا حدی کنترل شده است.«
این تحلیل گر اقتصادی افزود: »در چند سال گذشته 
چه در سند بودجه و چه در قالب تسهیلات تکلیفی و 
... فشارهایی را به منابع شبکه بانکی وارد می کنند. در 
بودجه 1۴۰۴ دولت رویکرد بهتری را در پیش گرفته 
اســت. بر این اســاس که تاکنون دولت بدون گذاشتن 
ســقف یا محدوده ای برای خود، می توانست بر شبکه 
بانکــی، فشــار بیاورد. در بودجه پیشــنهادی چنین 
اقداماتی در محدوده کمتر از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان 

باید صورت بگیرد.«
معماریان با توضیح اینکه وقتی فشار کمتری به منابع 
بانکی وارد شود، فشار به نرخ بهره نیز کاهش خواهد 
یافت. به زبانی دیگر این اقدام به کاهش فشار به نظام 
بانکی منجر می شود. هر چند از سمت دیگر، با افزایش 
انتشــار اوراق قرضه دولتی، از ســوی مقابل، فشــار 
بیشتری در مقایسه با امسال به نرخ بهره وارد خواهد 

شد.
او افزود: »از سوی دیگر می توان تحلیل کرد که اوراق 
دولتی با وجود رشدی که در دو سه سال گذشته داشته، 
در سال آینده نیز خالص اوراقی که منتشر خواهند شد 
حدود 2۳۰ هزار میلیارد تومان اســت. انتظار داریم از 
ایــن مقــدار 1۰۰ تا 11۰ هزار میلیارد تومان آن ورقه 

بدون تقاضای تکلیفی اســت. راههایی که دولت برای 
رفع این مشکل بنا به تجربه در پیش می گیرد، بانکها 
را زیر فشــار می گذارد. البته این تا حد زیادی به این 
بســتگی دارد که بانک مرکزی چقدر حاضر به خرید 
این اوراق شود چرا که همان به سرعت بر پایه پولی و 

تورم گسترده منجر می شود.«
وی وضعیت فعلی کشور را توجیه کننده خرید مقداری 
از این اوراق توســط بانک مرکزی می داند که موجب 

افزایش فشار به شبکه بانکی است.
تحلیل گر حوزه بودجه خاطرنشــان ساخت: »از سوی 
دیگر و بنا به تکلیف برنامه های بالادستی، دولت موظف 
به این شــده که به ازای بدهی هایش به شــبکه بانکی، 
اوراق منتشر کند. تا امروز دولت چنین اقدامی نمی کرد 
و دائــم بدهی هایش به بانک هــا، افزایش می یافت به 
نحــوی کــه هم اکنون پیش بینــی بیش از 1۰۰ هزار 
میلیارد تومان بدهی وجود دارد. در سال آینده تا 2۰۰ 
هزار میلیارد اوراق به شــکل ورقه ای و قابل عرضه در 

بازار منتشر می شود.«
معماریان تاکید کرد: »انتظار می رود با بهبود وضعیت 
ترازنامه ها بانک ها و مثبت شــدن آن، اثراتش بر رشد 
اقتصادی هم مشاهده شود. چرا که علی الاصول وقتی 
محدودیت نقدی بانکها کاســته می شود باید شرکای 
آنها در زمینه تسهیلات امکان بیشتری بیابند. به طور 
خــاص بخش خصوصی بتواند در تامین مالی خود، با 

بهبود محسوسی مواجه شود.«
ایــن تحلیل گــر بودجه، در پاســخ بــه اینکه بودجه 
پیشنهادی 1۴۰۴ انقباضی است یا انبساطی، توضیح 
داد: »در نگاه اول چون منابع بودجه بیش از ۶۰ درصد 
رشد کردند و تورم سالانه هم اندکی بیش از ۳۰ درصد، 
این بودجه را می توان بســیار انبســاطی دانست. حال 
آن کــه اگــر به زبان فنی، ارقام لایحه 1۴۰۴ را با قانون 

بودجه 1۴۰۳ مقایسه کنیم، افزایش به ۴۰ تا ۴1 درصد 
می رســد. در واقع می توانیم بگوییــم بودجه 1۴۰۴ 
انبساطی هست ولی نه آنطور که ابتدا به نظر می رسد.«

وی به این نکته اشاره کرد که در شرایط فعلی انبساطی 
بستن بودجه گرچه اثرات تورمی دارد ولی می تواند به 
رشد تقاضای کل و متعاقب آن رشد اقتصادی هم منجر 

شود.
این مدرس دانشــگاه خاطرنشــان ســاخت: »نکته 
اینجاســت که اثر بودجه بر شاخص های کلانی چون 
رشد اقتصادی و تورم، تنها عامل موثر نیست. بلکه مثلا 
میزان ســرمایه گذاری صورت گرفته از ســوی بخش 
خصوصی هم اثر شــایانی بر این شاخص های اساسی 
دارند. در همین مورد سرمایه گذاری، وضعیت چندان 
مثبت نیســت و با لحاظ کردن شــرایط صنایع کشور 
وقطعــی پــی در پی برق و گاز، نباید انتظار چندانی در 

زمینه رشد اقتصادی داشت.«
وی درباره تکلیف برنامه هفتم بر رشد اقتصادی هشت 
درصدی هشدار داد: »با این وضعیت اقتصادی، فعلا نه 
تنها تکلیف هشت درصدی برنامه توسعه که رشدهای 
کمتر از این را هم تجربه نخواهیم کرد و نرخ رشد سال 

بعد هم چندان چشمگیر نخواهد بود.«
این تحلیل گر در پیش بینی تورم سال آینده، نرخ آن 
را حدود ۳۰ درصد برآورد کرد و درباره احتمال وقوع 
تورم فزاینده در ســال بعد تصریح کرد: »سال آینده 
همه چیز وابســته به شــدت و میزان ریســک های 
خارجی کشور است. یعنی اگر اتفاقی بیافتد که کاهش 
چشمگیری در صادرات نفت رخ دهد، احتمال تورم 
بســیار بالا وجود دارد. گســترش تنش به افزایش 
کســری بودجه تامین نشــده منجر می شود که هم 
اکنون حدود ۳۰۰ هزار میلیارد تومان محاسبه شده 

است.«

اثرات تورمی  
بودجه 
انبساطی

چالش های 
بودجه 1404

در گفتگو با یك کارشناس اقتصادی 
بررسی شد



انعقاد2تفاهمنامهمیانپالایشگاهآبادانو
شرکتهایدانشبنیان

نقش اقتــصاد- خوزستان- 
حسین عســکری گراوند: 
شرکت پالایش نفت آبادان 
با شرکت های دانش بنیان 
داخلــی بــرای تأمیــن 
کاتالیست راهبردی بنزین 
آلومینیومی(  )سیلیکات 
تفاهم نامه همکاری امضا 

کرد. این شــرکت به منظور تأمین کاتالیســت FCCU با شــرکت های 
دانش بنیان بهداش و رز اروند تفاهم نامه همکاری به ارزش 8۰۰ میلیارد 
تومان امضا کرد. مدیرعامل شرکت پالایش نفت آبادان به پیشینه تولید 
بنزین در پالایشگاه آبادان اشاره کرد و گفت: مجتمع بنزین سازی کت 
کراکر پالایشــگاه آبادان ســابقه ای بیشتر از ۶۰ ساله دارد که در آخرین 
اقدام در واحد بنزین سازی با ظرفیت ۴۵ هزار بشکه بنزین فعالیت خود 
را آغاز کرد و در این مدت کاتالیســت مورد نیاز آن که از نوع ســیلیکات 
آلومینیومی و عملگر تولید بنزین از شرکت های اروپایی، روسیه و چین 
تأمین می شــد اما با ورود شــرکت های داخلی درزمینهٔ تولید کاتالیست 
پالایشــگاه آبادان برای تأمین آن از داخل پیش قدم شــد. فردین راشدی 
افزود: تفاهم نامه امروز با دو این دو شــرکت هر کدام به اندازه 2 هزار تن 
منعقد شد برای تأمین در راستای حرکتیست که آغازشده بود و با هدف 
ســرعت بخشــی به فرآیند اســت. وی همچنین در آیین رونمایی از 1۰ 
محصول نانو و میکرو برگزارشــده حضور داشــت. رونمایی از کاتالیست 
گوگردزدایی اکسایشــی از ســوخت سنگین )مازوت( که توسط شرکت 
دانش بنیان گســترش فناور خوارزمی برای نخســتین بار در کشور تولید 
شــده و تســت آن در پالایشگاه شــیراز و تهران به صورت آزمایشگاهی 

موفقیت آمیز بوده است، از جمله این موارد بود.

امضاءتفاهمنامهطرحملیآموزشفراگیرهمیارگاز

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهرا مصطفوی: در 
فرهنگ سازی  راســتای 
مصــرف بهینه و ایمن گاز 
بین اقشار مختلف جامعه 
به ویــژه دانش آمــوزان و 
معلمان مقطــع ابتدایی، 
تفاهم نامــه ای بین روابط 

عمومی شرکت ملی گاز ایران و یک شرکت دانش بنیان به امضا رسید.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، سیدحســن موســوی، 
رییس روابط عمومی این شــرکت در آیین امضای تفاهم نامه مذکور، با 
اعلام این خبر، اظهار داشت: اجرای طرح همیار گاز در بستر اینترنت که 
برای نخســتین بار در خراســان رضوی با موفقیت اجرا شــد، ما را بر آن 

داشت تا این طرح را در سطح کشور به اجرا دربیاوریم.
وی ادامــه داد: ایــن طرح در قالب ارائه آموزش های مصرف بهینه و ایمن 
گاز و تولید محتواهای اختصاصی جذاب برای پایه های ابتدایی، می تواند 

برای ما در زمینه فرهنگ سازی مصرف بهینه راهگشا باشد.
موســوی با بیان این که جامعه هدف این طرح، پایه ششــم ابتدایی است، 
گفــت: برای ماندگار شــدن این طرح باید تــلاش کنیم حتی الامکان از 
طرح هــای جذاب و خلاق اســتفاده کرده تــا بتوانیم این فرهنگ را بین 

دانش آموزان نهادینه سازیم.
رییس روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران در پایان، مدیران و معلمین 
مــدارس هــدف را، همکاران اجرای طرح و انتقال آموزش های حضوری 
خواند و تصریح کرد: به دانش آموزان برتر و نیز معلمین برتر و در نهایت، 

روابط عمومی های برتر در این حوزه، جوایز ارزنده ای تعلق می گیرد.
به گفته موسوی، تمام دانش آموزان پایه ششم ابتدایی در قالب این طرح، 
آموزش دیده و دانش آموزانی که موفق به کسب حداقل نمره قبولی شوند، 
بــه عضویــت انجمن همیار گاز درآمــده و گواهینامه مربوطه را دریافت 

می کنند.

مدیرعاملبرقغربخبرداد:
پیشرفت۶۰درصدیپروژهاحداث
خط2۳۰کیلوولتسرپلذهاب

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
زینب ویسی: پروژه احداث 
خط 2۳۰ کیلوولت سرپل 
ذهاب که حد فاصل پست 
2۳۰ کیلوولــت و ۴۰۰ 
کیلوولت سرپل ذهاب قرار 
دارد، یکــی از پروژه های 
مهم شــرکت بــرق غرب 

می باشــد که هدفش تقویت زیر ســاخت صادرات، رفع افت ولتاژ پست 
2۳۰ سرپل ذهاب، افزایش قابلیت اطمینان و تقویت شبکه برق سامانه 
گرمســیری می باشد.الفتی نیا مدیر عامل شرکت در تشریح مشخصات 
فنی این پروژه گفت: پروژه احداث خط پست 2۳۰ کیلوولت سرپل ذهاب 
بــه طــول 1۶ کیلومتر اجرا می گــردد. در این پروژه تعداد ۵۷ برج فلزی 
مورد استفاده قرار خواهد گرفت.مدیر عامل شرکت برق غرب، پیشرفت 
کلی پروژه را ۶۰ درصد و ارزش روز سرمایه گذاری این پروژه را بیش از 

2۰۰۰ میلیارد ریال برآورد نمود.

انتصابمدیرعاملشرکتملیحفاریایران

نقش اقتصــاد- خوزستان- 
حسین عسکری گراوند: به 
گــزارش روابــط عمومی 
شرکت ملی حفاری ایران 
بــا حکم »حمیــد بورد« 
مدیرعامل شــرکت ملی 
نفــت ایــران، »مهــران 
مکونــدی« عضــو فعلی 

هیئت مدیره به عنوان مدیرعامل شرکت ملی حفاری منصوب شد.

نگرشمدیریتشهریفردیسرفعمشکلاتوتأمینزیرساختهایلازمشهریاست
شهردار فردیس:

تصفیهخانهبزرگآبگیلان،تأمینکنندهآبشرب۷۵درصدگیلانیهااست

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهردار فردیس گفت: نگرش مدیریت 
شــهری فردیس در پیش بینی پروژه های عمرانی، رفع مشــکلات و 
تأمین زیر ســاخت های لازم شــهری از جمله مشــکلات ترافیکی، 

افزایش سرانه های فضای سبز، فرهنگی و.. است.
محمدرضــا احمدی نژاد در حاشــیه مراســم کلنــگ زنی و افتتاح 
پروژه های مدیریت شــهری فردیس که با حضور امام جمعه، جمعی 
از مســوولان شهرســتان و مدیران شــهری برگزار شد، با بیان اینکه 
اجرا و تکمیل پروژه های عمرانی در راســتای خدمت رســانی هرچه 
بهتــر به شــهروندان محترم فردیس در اولویت اســت؛ اظهار کرد: 
عملیات اجرایی قرائتخانه حافظ در منطقه 2 با کارکرد فرهنگی در 

سال 1۴۰2 آغاز شد و امروز به بهره برداری رسید. 
وی افزود: در راســتای تکمیل زیرســاخت های اداری شــهرداری 
فردیس، پروژه ســاختمان اداری معاونت امور زیربنائی، حمل و نقل 
و ترافیــک بــا زیربنای حدود 2 هزار متر مربع و اعتباری بیش از ۴۵ 
میلیارد تومان امروز کلنگ زنی شد که تلاش می کنیم در اسرع وقت 

این پروژه به بهره برداری برسد.

احمدی نژاد گفت: به منظور حل مشکل ترافیک و تسهیل در تردد 
شهروندان تقاطع غیر همسطح امام علی )ع( که هنوز نام این پروژه 
به تصویب نرســیده اســت، در محدوده تقاطع بلوار شهید کچویی و 

شهید تهرانی مقدم طراحی شده و امروز کلنگ زنی شد.
وی با بیان اینکه نگرش مدیریت شــهری فردیس رفع مشــکلات و 
تأمین زیر ساخت های لازم شهری از جمله مشکلات ترافیکی، افزایش 

سرانه های فضای سبز، فرهنگی و.. است؛ گفت: در این راستا برخی 
از پروژه ها در ســال گذشــته اســتارت خورده از جمله سوله ورزشی 
اهری، مجموعه ورزشــی شــهرک راه آهن با زمین چمن مصنوعی 
فوتبال، زمین تنیس و غیره و سالن چند منظوره کوثر که امسال به 

بهره برداری می رسد.
شهردار فردیس در خصوص بودجه شهرداری بیان کرد: چشم انداز 
درآمدهای شهرداری متناسب با بحث ساخت و ساز است و درآمدهای 
پایدار شهرداری هنوز در هیچکدام از شهرها به معنای واقعی شکل 
نگرفته است. متمم بودجه امسال شهرداری فردیس را با رقم ۳۹۰۰ 
میلیارد تومان به شورا ارسال کردیم که در مرحله تصویب است. در 

مورد رقم نهایی بودجه 1۴۰۴ هنوز زود است که صحبت کنیم.
وی یادآور شد: در دو سال گذشته و سال جاری که در خدمت مردم 
خوب شــهر فردیس هســتم، رویکردمان در تنظیم بودجه تعادل به 
ســمت عمرانی بوده اســت و در تمام ســه بودجه ای که در ۳ ســال 
گذشته تقدیم شورا شده و به اجرا رسیده است، بودجه عمرانی بیش 

از ۶۰ درصد و بودجه جاری کمتر از ۴۰ درصد بوده است.

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: معاون سازمان پدافند غیرعامل کشور 
طی بازدید از تصفیه خانه بزرگ آب گیلان گفت: نظام پدافندغیرعامل 
 به دنبال اســتمرار خدمات ضروری به مردم در هر شــرایطی اســت.

ســردار »محمد علی قمی« معاون ســازمان پدافند غیرعامل کشور با 
همراهی »محمد علی ویشکایی« مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری 
گیلان، »علی قاســمی« معاون عملیات ســپاه قدس گیلان و »علیرضا 
غیاثی« مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب گیلان عصر روز جمعه 11 

آبان ماه سال جاری از تصفیه خانه بزرگ آب گیلان بازدید کردند.
طی این بازدید ســردار محمدعلی قمی اظهار داشــت: در نظام پدافند 
غیرعامل به دنبال این هستیم که انجام خدمات ضروری به مردم استمرار 

داشته باشد و در هیچ شرایطی قطع نشود.
علیرضــا غیاثی مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان گیــلان ضمن ابراز 
خرسندی از حضور میهمانان، با توضیحاتی در خصوص فرآیند تصفیه 
آب و مدول های در مدار تصفیه خانه بیان داشت: آب شرب حدود ۷۵ 

درصد مشــترکین اســتان گیلان از آب تولیدی این تصفیه خانه تأمین 
می شود، مدول اول تصفیه خانه با ظرفیت حدود یک هزار لیتر بر ثانیه 
سال 1۳۷8 به بهره برداری رسید و به تدریج بنا به نیاز و میزان مصرف، 
ظرفیت تولید افزایش یافت و در ســال 1۳8۴ به حدود ۳ هزار لیتر بر 

 BOT ثانیه رســید.غیاثی افزود: تیر ماه ســال 1۳۹۳ در قالب قرارداد
عملیات اجرایی مدول دوم و بهسازی مدول اول تصفیه خانه آغاز و در 
اســفند ماه ســال 1۳۹۹ مدول دوم با حداکثر ظرفیت، یعنی حدود ۳ 
هزار لیتر بر ثانیه وارد مدار بهره برداری شد، شایان ذکر است مجموعاً 
ظرفیت تولید 2 مدول تصفیه خانه بزرگ آب گیلان ۶ هزار لیتر بر ثانیه 
می باشد.وی تصریح کرد: آب خام تصفیه خانه بزرگ گیلان از 2 منبع 
ســد شــهر بیجار و ســفید رود تأمین می شود، آب تصفیه و توزیع شده 
طبق سنجشــهای روزانه مرکز بهداشــت استان و آزمایشگاه های خود 

شرکت از سلامت و استاندارد بالایی برخوردار است.
بنا بر این گزارش، »مهران یعقوبی« مدیر تصفیه خانه بزرگ آب گیلان 
نیز ضمن خیر مقدم و خوش آمد گویی با توضیحاتی در خصوص فرآیند 
تصفیه آب و مدول های در مدار تصفیه خانه ایشان را در بازدید از تصفیه 
خانه همراهی و با نحوه استحصال، تولید، تصفیه و انتقال آب به شبکه 

توزیع آب شرب، و همچنین چرخه آب در طبیعت آشنا کرد.

برگزاریجلسهستاداقتصادمقاومتیدادگستریاستانایلام
نقش اقتصاد- ایلام – براری: تشکیل جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستری با 
حضور رییس کل دادگستری استان، دادستان مرکز ایلام و مسئولین استان 
در راســتای حمایت از تولید در ســالن جلسات دادگستری استان برگزار و در 

این راستا مشکلات پنج واحد تولیدی بررسی شد.
بخشنده دادستان ایلام با اعلام اینکه: با توجه به سیاست های دستگاه قضایی 
مبنی بر حمایت از تولید و رفع موانع آن، جلســات ســتاد اقتصاد مقاومتی به 
صورت منظم برگزار و رسیدگی به موارد مرتبط با واحدهای تولیدی و صنعتی، 
درخواســت ها و مشــکلات تولیدکنندگان با سرعت و دقت مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت.
وی اظهار کرد: فلســفه تشــکیل جلسات ستاد اقتصاد مقاومتی، مقاوم کردن 
اقتصاد بر اساس داشته ها و امکانات استان است تا مدیران حاضر در جلسه با 

بهره مندی از ظرفیت بومی در مسیر توسعه و تقویت ایلام، همیار و کمک کار 
مجموعه اقتصاد مقاومتی دادگستری استان باشند.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام بیان کرد: دستگاه قضایی بر مبنای 
دســتورات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و تاکیدات ریاســت قوه قضائیه 
به موضوع حل مشــکلات واحدهای تولیدی و تســهیل موانع سرمایه گذاری 

ورود کرده است.
وی تاکید کرد: سایر دستگاه هایی که در این حوزه نقش و وظیفه دارند نیز به 
این موضوع ورود کرده و مســائل مربوطه را به صورت جامع، دقیق و خارج از 
نوبت مورد رسیدگی قرار دهند.بخشنده با بیان اینکه جبهه کنونی کشور در 
حوزه اقتصادی اســت، ادامه داد: باید از تولیدکنندگان که ســربازان این حوزه 

هستند پشتیبانی های قضایی، اجرایی و قانونی لازم انجام شود.

رویداد

معاون سازمان پدافند غیرعامل کشور:
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 108 نفر مأمور 
سرشماری در 
استان تعیین 
شدند که از 
این تعداد 101 
نفر به طور 
میدانی و هفت 
نفر هم از 
طریق تماس 
 تلفنی به 
جمع آوری 
اطلاعات لازم 
می پردازند
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نقش اقتصاد- خوزستان- حسین عسکری گراوند: آئین 
تکریم و معارفه مدیر تعمیرات، تجهیزات صنعتی و 
ماشین آلات فرآیندی مناطق نفتخیز جنوب با حضور 
غلام رضــا نورانی، مدیر تولید شــرکت ملی مناطق 

نفتخیز جنوب برگزار شد.
مدیر تولید شــرکت ملــی مناطق نفتخیز جنوب با 
اشــاره به برنامه ابلاغــی تولید در دولت چهاردهم، 
اظهــار کرد: مناطق نفتخیز جنــوب مطابق برنامه 
ابلاغی ســال 1۴۰۳ تولید حداکثری داشته است و 
در برنامه جدید شــرکت ملــی نفت ایران، تکلیفی 

مضاف بر میزان فعلی تولید به این شرکت محول شد 
که وظیفه مدیریت تولید را دوچندان می کند. نورانی، 
وظیفه مدیریت تعمیرات را نگهداشت تولید دانست 
و عنوان کرد: میزان تعمیرات تأسیسات با بارکاهشی 
براساس برنامه سال 1۴۰۳ به حداقل ممکن رسید، 
بــا توجه بــه اینکه این دســتورکار در برنامه ریزی 
تعمیــرات ســال آینــده نیز اجرا می شــود، بخش 
برنامه ریزی معاونت خدمات باید تعمیرات اساســی 
این تأسیســات را در کم ترین زمان ممکن به پایان 
برساند. وی با اشاره به اینکه پیمانکاران تعمیرات باید 

توانایی اجرای همزمان چندین جبهه کاری را داشته 
باشــند، ادامه داد: پیش از این رکوردهای تعمیرات 
تأسیســات گازمایع در کم تر از یک ماه و تأسیســات 
تقویت و تزریق گاز در کم تر از 2۰ روز شکسته شده 
است، انتظار می رود که در مدیریت جدید برنامه های 
تعمیرات به همین شیوه دنبال شود. گفتنی است در 
پایان این آئین امید کیانی به عنوان مدیر تعمیرات، 
تجهیزات صنعتی و ماشین آلات فرآیندی معارفه و 
از زحمات ماشــاءاله فتاحی نیا در مدت تصدی این 

مسئولیت قدردانی شد.

گامهایبلندمناطقنفتخیزجنوبدرمسیرتحققبرنامهتولید۱۴۰۳

سرشماری عمومی كشاورزی در نهایت دقت كامل انجام شود 
استاندار کردستان: 

نقش اقتصــاد- سنندج- اســرین مقصودی: 
اســتاندار کردســتان گفــت: سرشــماری 
کشاورزی در استان باید با کمترین خطا انجام 
شود تا خروجی آن برای تصمیم گیری قابل 

اتکاء باشد.
آرش زره تن در جلسه مشترک ستاد استانی 
و اجرایــی سرشــماری عمومی کشــاورزی 
کردســتان کــه در ســالن شــهدای گمنام 
اســتانداری تشکیل شــد، اظهار کرد: لازمه 
تصمیم گیری صحیح در هر حوزه ای داشتن 
اطلاعات دقیق است و با توجه به اهمیت این 
مســئله سرشماری کشاورزی باید با کمترین 

خطا به اجرا درآید.
وی افزود: اگر بخواهیم تصمیم گیری درستی 
داشته باشیم یکی از ضروریات آن وجود داده 

و اطلاعات دقیق است. 
اســتاندار کردســتان ادامــه داد: مدیریت 
برگــزاری سرشــماری کشــاورزی بر عهده 
فرمانداران و مســئولان شهرســتانی است و 
می طلبد این مهم را به خوبی به اجرا درآورند. 

اجرای سرشماری کشــاورزی در هزار و 665  ��
روستای کردستان 

رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
کردستان هم در این جلسه با اشاره به اینکه 
فرآیند عملیاتی سرشــماری کشــاورزی از 
شنبه 12 آبان در سطح استان آغاز می شود، 

اظهار کرد: ســه مرحله کلاس های آموزشی 
برگــزار و ارزیابــی نهایــی آمارگیــران روز 

چهارشنبه ۹ آبان انجام شد. 
اکبــر محمــدی ادامــه داد: 1۰8 نفر مأمور 
سرشــماری در استان تعیین شدند که از این 
تعداد 1۰1 نفر به طور میدانی و هفت نفر هم 
از طریق تماس تلفنی به جمع آوری اطلاعات 

لازم می پردازند. 
وی با اشاره به اینکه سرشماری کشاورزی در 
هزار و ۶۶۵ نقطه روســتایی در اســتان انجام 
می شــود، افزود: از این تعداد در هشت نقطه 
روســتایی منتخــب بــا ماهیــت اغلــب 
غیرکشــاورزی، سرشماری براساس فهرست 

اطلاعات موجود انجام می شود. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کردســتان بیان کرد: این سرشــماری از ۳۳ 
نقطه شــهری اســتان در 2۳ نقطه شهری به 

صورت تمام شماری انجام می شود. 
محمــدی با بیــان اینکه یکــی از ارکان هر 
کشــوری امنیت غذایی است، گفت: ارتقای 
امنیــت غذایــی و پایه گذاری کشــاورزی 

هوشمند مستلزم داشتن اطلاعات است. 
وی یادآور شــد: 2۰ درصد اشــتغال استان 
کردســتان مربوط به بخش کشاورزی و این 
در سطح کشور 1۴ درصد است؛ ضمن اینکه 
کشــاورزی اســتان 2 درصد تولید ناخالص 

داخلی کشور را به خود اختصاص داده است. 
در پایان رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان کردســتان بــا بیان اینکــه اجرای 
سرشــماری کشــاورزی ۴۵ روز بــه طــول 
می انجامد، اظهار کرد: جزئیات این سرشماری 
در اختیار هیچ نهادی قرار داده نمی شــود و 

اطلاعات جمع آوری شــده فقط در راستای 
تبیین برنامه های بخش کشــاورزی خواهد 

بود. 
احکام روســای کمیته های مختلف برگزاری 
سرشماری کشــاورزی در کردستان توسط 

استاندار در این جلسه اعطاء شد.
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مصرفبنزیندرکشورنسبتبهسالگذشته
افزایشیافتهاست

میزان مصرف بنزین از ابتدای سال تا روز 12 آبان ماه به طور میانگین 
12۴.۵ میلیون لیتر بوده که نسبت به سال قبل که عددی معادل 11۶ 
میلیون لیتر بوده، رشد ۷.۴ درصدی داشته است. مرامت ویس کرمی 
دیروز در نشســتی خبری درباره میزان مصرف بنزین در کشــور، اظهار 
کرد: میزان مصرف بنزین همچنان در کشور بالاست، در آبان ماه امسال 
توزیع بنزین 122 میلیون لیتر بوده که ســال قبل در این زمان تقریباً 
11۴ میلیون لیتر بوده اســت که از افزایش ۷.۴ درصدی حکایت دارد.
وی درباره اقدامات صورت گرفته برای اتصال نیروگاه ها به شبکه خطوط 
لوله، اظهار کرد: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است تا پایان 
امسال 11 نیروگاه به شبکه خطوط لوله متصل شود که از این تعداد تا 
کنون چهار نیروگاه به خطوط لوله متصل شــده اســت. او افزود: برای 
مابقی نیروگاه ها نیز برنامه ریزی شده است که تا پایان امسال با تأمین 
مالی این امر محقق شود این مساله منافع زیادی همچون کاهش هزینه، 

افزایش ایمنی مقابله با قاچاق خواهد داشت.

بحرانقطعیبرقکشاورزانادامهدارد!
برخلاف اظهارات اخیر وزیر جهاد کشاورزی درباره پایان بحران قطعی 
برق کشــاورزان، حامد یزدیان، دبیر دوم کمیســیون کشاورزی، آب و 
منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی، گفت: بحران قطعی برق کشاورزان 
برطرف نشــده؛ اما نیاز کشــاورزان به آن کاهش پیدا کرده است. حامد 
یزدیان، دبیر دوم کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس، در 
گفت وگو با تجارت نیوز با تأیید اینکه مشــکل قطعی برق کشــور هنوز 
حل نشده است به بررسی وضعیت کنونی و چالش های پیش رو پرداخت. 
او گفت: در ســال گذشــته، بر اســاس مصوبات دستگاه های نظارتی و 
امنیتی، برق کشــاورزان به مدت چند ســاعت در روز قطع می شــد، اما 
اکنون نیاز چندانی به مصرف برق در بخش خانگی و کشاورزی نیست 
و برق چاه های کشــاورزی قطع نمی شــود، منتها این به معنای برطرف 
شدن مشکل برق نیست. یزدیان توضیح داد: دولت در حال برنامه ریزی 
برای مدیریت ناترازی مصرف برق است، اما بعید است در یک سال آینده 
بتواند تولید برق و ایجاد نیروگاه های جدید را به طور مؤثر انجام دهد. 
این نماینده مجلس همچنین به افزایش سالانه مصرف برق در بخش 
خانگی اشاره کرد و گفت: دولت به این سرعت نمی تواند اقدام موثری 
انجام دهد، مگر اینکه از ســمت بخش خانگی بخواهد این مشــکل را 
جبران کند. یزدیان ادامه داد: برای تأمین پایدار برق باید سراغ روش هایی 
رفــت کــه بهره وری را افزایش دهد. در حال حاضر بهره وری در کاهش 
مصرف صنعتی، خانگی و کشاورزی، تا نقطه مطلوب فاصله زیادی دارد. 
او با اشــاره به وضعیت مصرف در بخش خانگی تشــریح کرد: متاسفانه 
مصارف بخش خانگی فراتر از الگوهای اســتاندارد است. چنانچه بتوان 
مصرف را به ســطح اســتاندارد رســاند، بخشی از کمبود برق در بخش 
کشاورزی مرتفع خواهد شد. دبیر دوم کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شــورای اســلامی در پایان خاطرنشان کرد: بخشی از 
ناترازی باید با افزایش تولید انرژی جبران شــود. بررســی و توســعه 
انرژی هــای پــاک مانند انرژی خورشــیدی و بادی از جمله برنامه های 
دولت است و امید می رود در این زمینه ها اقدامات موثری صورت بگیرد.

یکراهحلبرایکاهشروزانه۸میلیونلیتری
مصرفبنزین

عضو هیات مدیره انجمن صنفی سی ان جی گفت: با مصرف سی ان جی 
بدون هیچ هزینه اضافه ای ۶ تا 8 میلیون لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی 
می شــود.رضا نیکزاد ، درباره اســتفاده از ظرفیت ســی ان جی برای حل 
ناترازی بنزین اظهار داشــت: در حال حاضر ظرفیت اســمی سی ان جی 
کشــور حدود ۴۵ میلیون متر مکعب در روز اســت و ما 1۹ میلیون متر 
مکعب یعنی کمتر از ۵۰ درصد ظرفیت از این سوخت استفاده می کنیم 
و دلیل آن بالا رفتن سن جایگاه ها و عدم رسیدگی درست به دلیل ناترازی 
کارمزد و درآمد جایگاه ها است.وی افزود: در حال حاضر اکثر جایگاه های 
عرضه سی ان جی فرسوده شده و سرویس دوره ای به موقع انجام نشده و 
این مشــکلاتی برای جایگاه ها ایجاد کرده اســت به طوری که بسیاری از 
این جایگاه ها یا تعطیل کرده و یا به سمت تعطیلی می روند.عضو هیات 
مدیره انجمن صنفی ســی ان جی گفت: اگر بنا بر این باشــد تغییری در 
وضعیت بنزین ایجاد شود و ما روی ظرفیت سی ان جی حساب کرده ایم؛ 
ابتدا باید در این صنعت بهسازی و نوسازی صورت گیرد، باید تغییراتی 
در جایگاه ها ایجاد شود زیرا در حال حاضر اوضاع جایگاه ها مناسب نیست.

 داده های 
رسمی حاکی از 
این هستند که 
ایران توانسته 
صادرات نفت 

خود را به بیش 
از دو میلیون 
بشکه در روز 

برساند و تولید 
روزانه نفتش را 

نیز به بیش از 3 
میلیون و 300 

هزار بشکه ارتقا 
دهد. در این 
چهارچوب، 
بسیاری از 

تحلیلگران حوزه 
اقتصاد سیاسی 
بر این باورند که 
انتشار آمارهایی 
از این دست در 
نوع خود حامل 
دو پیام مهم و 

معنادار است. 

بهرهوریپاییندرحوزهانرژی

بخــش عمده افزایش قیمت تمام شــده حامل های 
انــرژی ناشــی از ضعــف و در واقــع عقب ماندگی 
زیرساخت هاست. این موضوع را نمی توان انکار کرد. 
تکنولــوژی مــورد اســتفاده در پالایشــگاه ها و 
پتروشــیمی ها متعلق به چندین دهه گذشته است.

برای مثال پالایشگاه آبادان و پالایشگاه تهران چند 
دهه پیش ساخته شده اند. در این مدت چقدر ساختار 
این پالایشگاه ها تغییر کرده و در آن از تکنولوژی روز 
دنیا اســتفاده شــده است؟ باید در نظر گرفت که در 

ایــن مدت کشــور هم تحریم بــود و هم منابع مالی 
نداشت. اما نبود رقابت در کشور، از مهم ترین عوامل 
کاهش بهره وری و افزایش قیمت تمام شــده است.

نبود رقابت موجب شده است پالایشگاه ها اقدامی به 
منظــور کاهش هزینه تمام شــده انجــام ندهند. 
پالایشــگاه ها برای دریافت حق العمل، نفت خام را 
دریافــت و فــرآورده می کننــد و در نهایت به دولت 
می فروشند.حال پس از سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی )توسعه بخش های غیردولتی از طریق 
واگــذاری فعالیت هــا و بنگاه هــای دولتی( که در 
ســال های گذشــته اتفــاق افتاد، بعضــی از افراد 
غیرمتخصــص وارد صنعت نفت شــدند.در جریان 
واگذاری هــا، بخــش عمــده صنعت نفــت مانند 
پالایشگاه ها، پتروشیمی ها یا نیروگاه ها به اشخاص 
حقیقی یا حقوقی غیرمتخصص واگذار شد.به عنوان 
مثال شستا یا برخی دیگر از نهادهای غیراقتصادی 
که هیچ گونه تخصصی در این زمینه ندارند، مالک یا 
مدیر پالایشگاه های کشور شدند.افراد غیرمتخصص، 

انگیزه برای توسعه و بهبود فرایند تولید و تکنولوژی 
ندارند و اساساً بهبود فرایند تولید برای آنها اهمیتی 
ندارد.به عنوان مثال کارایی در نیروگاه های کشــور 
وحشــتناک است و به طور کلی بهره وری نیروگاه ها 
زیر ۳۵ درصد اســت. یعنی اگر معادل 1۰۰ بشــکه 
نفت خام، انرژی وارد نیروگاه شود، حداکثر ۳۵ درصد 
آن به برق تبدیل می شود.از طرف دیگر تقریباً 1۰ تا 
1۵ درصد برق تولیدشــده در شــبکه انتقال هدر 
می رود. در چنین شــرایطی برخــی از افراد راهکار 
افزایــش قیمت را بــرای جبــران هزینه ها مطرح 
می کننــد. چــه دلیلی دارد که ملــت ایران هزینه 
ناکارآمــدی سیســتمی را پرداخت کنند؟این افراد 
مشــکل مدیریتی به وجود آورده اند. در حال حاضر، 
نیروگاه ها به دست افراد غیرمتخصص اداره می شوند 
یــا بالاخره به نحوی زیر نظر نهادهای غیرمتخصص 
هســتند. عمــده مدیــران عامل پتروشــیمی ها، 
پالایشگاه ها و نیروگاه ها صرفاً به دلیل داشتن ارتباط، 
و نه به سبب داشتن تخصص، مدیرعامل شده اند.از 

طرف دیگر، هیچ انگیزه ای برای بهبود شرایط وجود 
ندارد و تمامی مشــکلات ذکرشده، قیمت تمام شده 
کالاهــا در حــوزه انرژی را بالا برده اســت.بالا رفتن 
هزینه ها و قیمت تمام شــده هیچ ارتباطی به مردم 
ندارد. از این رو، مردم نباید بابت ناکارآمدی مدیریتی، 
تکنولوژی، فنی و... پاســخگو باشند و پول بیشتری 
بپردازند تا این سیستم ناکارآمد مدیریت اقتصادی 
ســرپا بماند.باید کارایی نیروگاه های کشور با دیگر 
کشــورهای متوســط مقایسه شــود. لزومی ندارد 
نیروگاه های ایران با آلمان، کانادا یا آمریکا مقایســه 
شود.اگر با وضعیت کشورهای هم سطح مقایسه شود، 
مشخص می شود که وضعیت کارایی و بهره وری در 
حوزه انرژی چقدر پایین اســت.وضعیت به گونه ای 
اســت که متاســفانه بستن و تعطیل کردن بعضی از 
نیروگاه ها، پالایشگاه ها و پتروشیمی ها به نفع کشور 
است.بخش عمده ناکارایی به دلیل ناکارایی مدیریتی 
و تکنولوژیک است. اگر همین دو مشکل حل شود، 

کارایی در بخش نیرو حداقل دو برابر می شود.

مرتضیبهروزیفرد
 کارشناس انرژی
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سوختجایگزینمعضلنیروگاهها
 مازوت هزینه تعمیرات را بالا می برد

با شــروع فصل ســال مصرف گاز در بخش خانگی بالا می رود و نیروگاه ها 
مجبور به استفاده از سوخت مازوت هستند؛ سوختی که به گفته فعالان 

این بخش هزینه تعمیرات را بالا می برد.
هر ســال با آغاز فصل ســرد ســال محدودیت های گازی آغاز می شــود؛ 
محدودیت هایی که نه تنها صنایع را مجبور به استفاده از مازوت می کند 
بلکه نیروگاه ها با استفاده از سوخت دوم و مازوت باید به حیات خود ادامه 
دهند. اما امســال در روزهای ابتدایی دومین ماه از پاییز و ســرد شدن هوا 

این مساله به محل مناقشه بین سازمان ها شده است.
حتی مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل توانیر هفته گذشته درباره شروع 
مازوت سوزی در برخی از نیروگاههای کشور گفت: نیروگاه های کشور در 
طول ســال 8۰ درصد از ســوخت گاز، 1۴ درصد از گازوئیل و ۶ درصد از 
مازوت اســتفاده می کنند و وقتی که هوا ســرد می شود به تبع آن افزایش 
مصرف گاز در بخش خانگی افزایش یابد که در این صورت به میزان مصرف 

مازوت اضافه خواهد شد.
بی رغبتی نیروگاه ها برای استفاده از سوخت مایع ��

استفاده از مازوت و سوخت مایع همواره چالش هایی را به دنبال دارد یکی 
از مهم ترین آن ها را می توان بی رغبتی نیروگاه داران از این سوخت دانست 
چرا که استفاده از گازوئیل و مازوت در نیروگاه ها استهلاک بیشتری دارد 
و منجر به کاهش راندمان نیروگاهی می شود اما به دلیل آنکه مصرف گاز 

در بخش خانگی بالا می رود با این وجود چاره ای جز اســتفاده از ســوخت 
دوم ندارند. پیشاهنگ مدیرعامل سابق شرکت مادر تخصصی برق حرارتی 
با اشاره به اینکه از 1۳2 نیروگاه موجود در کشور تنها 1۴ نیروگاه از سوخت 
مازوت اســتفاده می کنند که این 1۰ درصد از نیروگاه های کشــور است، 
گفته بود: »تهران از سال 88 تا کنون مصرف مازوت نداشته و سوخت دوم 
در نیروگاه های تهران گازوئیل است.«به گفته وی زمانی که نیروگاه ها از 
گاز استفاده می کنند ضمن این که مشکل آلودگی آنها کمتر می شود هزینه 
تعمیر و نگهداری نیروگاه کاهش می یابد به همین دلیل تمایل بخش برق 

استفاده از گاز است.
ناترازی گاز صنایع و نیروگاه ها را مجبور به اســتفاده از ســوخت  ��

جایگزین می کند
بر اســاس آخرین آمار و ارقام ارائه شــده ناترازی گاز در ســال جاری ۳۰۰ 
میلیون متر مکعب در روز است که به گفته سعید توکلی مدیر عامل شرکت 
ملی گاز مصرف کنندگان اصلی شامل بخش خانگی، صنایع غیر عمده، 
حمل نقل و کشاورزی می شود که مصرف این بخش در پیک مصرف 8۵ 
درصد گاز تحویلی به شــبکه اســت. پس از آن گاز صنایع عمده مانند 
پتروشیمی، فولاد و… را تأمین می کنیم که در این بخش نزدیک به 2۵۰ 
تا ۳۰۰ میلیون متر مکعب ناترازی وجود دارد که باید سوخت جایگزین 
برای آن در نظر گرفت اما صنایع رغبتی به دریافت آن ندارند.وی با اشاره 

به اینکه اکنون توده هوای سرد استان های شمالی را تحت تأثیر قرار داده 
اســت، اضافه کرد: تفاوتی که این توده با ســایر توده های ســرد دارد تحت 
تأثیر قرار دادن 11 استان شمالی کشور است. برآورد شده هر یک درجه 
کاهش دما از طرف مشترکین خانگی 2۵ میلیون متر مکعب در کاهش 

مصرف گاز تأثیر می گذارد یعنی با یک فاز عسلویه برابری می کند.
ایــن آمــار و ارقام گــواه آن را می دهند که برای جبران ناترازی گاز و عدم 
نمود آن در جامعه صنایع و نیروگاه ها مجبور به استفاده از سوخت جایگزین 
می شوند.بر اساس این گزارش، به نظر می رسد برای جبران ناترازی انرژی 
در کشــور بهترین و مهمترین توســعه انرژی های تجدید پذیر است که به 
کمــک نیروگاه هــای حرارتی بیایند و بخش قابل توجهی از برق مورد نیاز 
شبکه برق را تأمین کنند در این شرایط دیگر نیازی به استفاده از سوخت 
دوم و در مــدار قــرار گرفتــن نیروگاه هایی که از راندمان بالایی برخوردار 
نیستند، وجود ندارد، همچنین با سرمایه گذاری در میادین گازی توسط 
صنایع و پتروشیمی ها این بخش بی نیاز به خوراک گاز می شوند و در این 
حالت وزارت نفت می تواند خوراک بیشتری به نیروگاه ها دهد اقدامی که 
در دستور کار قرار دارد و پتروشیمی ها برای به ثمر رسیدن آن تا یکی دو 
سال آینده امیدوارند، در کنار این موارد افزایش راندمان نیروگاهی امری 
غیر قابل انکار است که می تواند در صرفه جویی سوخت نقش به سزایی 
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بر کســی پوشــیده نیست که تحریم های نفتی 
دولــت آمریــکا علیه ایران، به طور خاص پس از 
سال 2۰18 و خروج یکجانبه دولت وقت آمریکا 
به ریاســت جمهوری ترامپ از توافق برجام، به 
نحــو قابــل توجهی افزایش پیــدا کرد. رئیس 
جمهور اســبق آمریکا معتقــد بود که با به اوج 
رساندن تحریم ها علیه کشورمان در قالب کارزار 
فشــار حداکثری باید تهران را مجبور به عقب 
نشــینی از مواضع خود در موضوعات حساسی 
نظیــر قدرت هســته ای این کشــور و یا توان 
موشــکی-پهپادی و همچنین نفوذ منطقه ای 

آن کرد. 
بــه گزارش »نقش اقتصــاد«؛ این تحریم ها با 
حضــور دولت بایــدن در قدرت همچنان ادامه 

پیــدا کردند و وی نــه تنها برخلاف وعده های 
خود آمریکا را بار دیگر به توافق برجام بازنگرداند 
بلکه ســعی داشت به زعم خود میوه فشارهای 
دولــت ترامــپ علیه ایران در قالب تحریم های 
ســنگین ضد ایرانــی به ویــژه در حوزه نفتی را 
بچیند و ایران را وادار به پذیرش اصول مطلوب 
واشینگتن کند. سیاستی که خیلی زود شکست 
آن بر همگان اثبات شد. در این رابطه، به تازگی 
انیسیتو اطلاعات انرژی آمریکا در گزارشی مهم 
و معنــادار پــرده از واقعیتی بزرگ در این رابطه 
برداشته است. این اندیشکده معتبر تاکید کرده 
داده های رســمی نشــان می دهند که ایران 
توانسته درآمد نفتی خود را از 1۶ میلیارد دلار 
در ســال 2۰2۰ به ۵۳ میلیارد دلار در ســال 
2۰2۳ برساند. در حقیقت تهران توانسته است 
کــه درآمد نفتی خود را تــا چهار برابر افزایش 
دهد. این در حالی است که میزان صادرات روزانه 
نفت ایران در ســال 2۰18 که ترامپ کشورش 
را از توافق برجام خارج کرد، از 2 میلیون و ۳۳ 
هزار بشــکه در روز به ۶۷۵ هزار بشــکه در سال 
2۰1۹ ســقوط کرد. انیســیتو اطلاعات انرژی 
آمریکا در گزارش خود به این مساله اشاره داشته 
اســت که میزان واردات نفــت چین از ایران از 
ســال 2۰1۹ تا ســال 2۰2۳ تقریبا چهار برابر 
افزایش یافته و از از ۳۰8 هزار بشــکه در روز به 
1.2 میلیون بشکه رسیده است. جالب اینکه در 
همین دوره ایران تاکید کرده که به بیش از 1۷ 
کشــور از جمله چندین کشور اروپایی نیز نفت 

می فروشد.
 البته که داده های رسمی حاکی از این هستند 
که ایران توانسته صادرات نفت خود را به بیش 
از دو میلیون بشکه در روز برساند و تولید روزانه 
نفتــش را نیــز به بیش از ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار 
بشکه ارتقا دهد. در این چهارچوب، بسیاری از 
تحلیلگران حوزه اقتصاد سیاســی بر این باورند 

که انتشــار آمارهایی از این دســت در نوع خود 
حامل دو پیام مهم و معنادار است. 

اولا، باید اذعان کرد که سیاســت های تحریمی 
غرب علیه ایران به ویژه در حوزه انرژی شکست 
خورده اســت. درســت به همین دلیل است که 
مــی بینیم بســیاری از تحلیلگران به این نکته 
اشــاره دارند که احیای توافق برجام بسیار بعید 
اســت دلیل آن هم این اســت که تهران دیگر 
انگیزه و مشــوق اقتصــادی کافی برای احیای 
توافــق مذکور نــدارد و از نظر تولید و صادرات 
نفت توانسته خود را به دوره قبل از انعقاد توافق 
برجام برســاند و حتی چشــم اندازهایی دال بر 
بهبود هر چه بیشتر وضعیت ایران در بازار انرژی 
نیز به چشــم می خورد. در این رابطه، بســیاری 
از تئوریسین های جریان مخالف با ایران هشدار 
مــی دهند که اهرم تحریم های اقتصادی علیه 
تهران روز به روز بی اثر تر می شــود و برای این 
مساله باید فکری کرد. موضوعی که عملا قدرت 
ایران را به ضرر جهان غرب و متحدان آن افزایش 
می دهد. نکته دوم اینکه در گزارش انیســیتو 

اطلاعات انرژی آمریکا به این مساله اشاره شده 
که چین اقبال قابل توجهی به واردات نفت ایران 
پیــدا کرده اســت و اکنون بخــش اعظم نفت 
صادراتی ایران را چینی ها می خرند. این مساله 
حاکی از این واقعیت است که پکن با مخاطرات 
ژئوپلیتیکــی به مراتب کمتری در زمینه خرید 
نفت ایران رو به رو است و این مساله نمودهای 
عینی خود را در مراودات انرژی این کشــور با 
ایران به نمایش گذاشته است. در واقع، با تغییر 
فضای معادلات سیاســت بین الملل و تشــدید 
تنش ها میان قدرت های شرقی و غربی جهان، 
چینــی ها اکنون موانع کمتری را برای تجارت 
نفتی با ایران پیش چشم دارند و درست به همین 
دلیــل بــی پروا تر از قبل نســبت به خرید نفت 
ایران اقدام می کنند. اگرچه که هنوز هم تجارت 
نفتــی میان ایران و چین تا حد زیادی محرمانه 
اســت. با این حال، اوج گیری قابل ملاحظه آن 
بر کســی پوشیده نیست و در ماه های اخیر نیز 
در چندیــن نوبت شــاهد رکوردزنی در زمینه 

خرید نفت ایران از سوی چینی ها بوده ایم. 

سامانسفالگر
روزنامه نگار

2 پیام یک 
گزارش مهم در 
مورد صادرات 
نفت ایران

»نقش اقتصاد « گزارش
 می دهد؛ 
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قطعه شــماره 1 برابر رای شماره 140360316002001504 هیات اول 1403/03/11 ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 16۷6/۹5 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001۷3۹ هیات اول 1403/03/26 ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 4302/48 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک 
قطعه شماره 3 برابر رای شماره 14036031600200150۷ هیات اول 1403/03/11 ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 2۷54/21 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میفر سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملك اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای میفر ســالمیان  فرزند هنرمند 
بشــماره شناسنامه 324035۹18۹ صادره از اســلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 اصلی واقع در اسلام 
آبادغرب خریداری از مالك رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /2۷4/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

قطعه شــماره 1 برابر رای شماره 140360316002001164 هیات اول 1403/02/2۹ ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 18۷3/22 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک

قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001332 هیات اول 1403/03/04 ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 5520/۹5 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک 
قطعه شماره 3 برابر رای شماره 140360316002001164 هیات اول 1403/02/2۹ ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 34۹2/3 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای سعید سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملك اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای سعید سالمیان  فرزند هنرمند 
بشــماره شناسنامه 324035۹18۹ صادره از اســلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 اصلی واقع در اسلام 
آبادغرب خریداری از مالك رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /2۷2/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

قطعه شــماره 1 برابر رای شماره 140360316002001161 هیات اول 1403/02/2۹ ششدانگ یك قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 2۷۹۷/03 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میثم سالمیان واقع در اسلام 

آباد غرب روستای انجیرک
قطعه شماره 2 برابر رای شماره 140360316002001158 هیات اول 1403/02/2۹ ششدانگ یك قطعه 
زمین کشــاورزی به مســاحت 1481/03 متر در پلاک 5 اصلی به نام آقای میثم سالمیان واقع در اسلام 
آباد غرب روســتای انجیرک موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای 
فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی 
آقای میثم ســالمیان  فرزند هنرمند بشماره شناسنامه ۷3 صادره از اسلام آبادغرب پلاک فرعی از 5 
اصلی واقع در اسلام آبادغرب خریداری از مالك رسمی آقای هنرمند سالمیان محرز گردیده است.لذا 

به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یك ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف /2۷0/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/30

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1103 مورخه 1403/08/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمایت از تولید و عرضه مســکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای ســالار احمدی به شــماره ملی 5۹5۹۹5۷663 ششدانگ یك باب خانه به 
مساحت 133/۷۹ متر مربع پلاک 522 فرعی از پلاک 11۷ واقع در شهرستان ثلاث باباجانی پایین تر 

از زمین های بسیجیان مع الواسطه از داراب همت زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گردید.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آیین نامه قانون مذکور مراتب در یك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یك 

ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
 بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاریخ انتشار: 1403/08/15
جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی   
شماره 404  

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شماره 1102 مورخه 1403/08/01 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمایت از تولید و عرضه مســکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای علی ایازی به شماره ملی 5۹5۹83۷۷30 ششدانگ یك قطعه زمین با کاربری 

تجاری -خدماتی  به مســاحت 160 متر مربع پلاک ۹۹8 فرعی از پلاک 243  واقع در شهرســتان ثلاث 
باباجانی زمین های معارف هاشمی مع الواسطه از معارف هاشمی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز 

گردید.
 لذا به منظور اطلاع عموم به استناد ماده 10 آیین نامه قانون مذکور مراتب در یك نوبت آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یك 

ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
 بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد تاریخ انتشار: 1403/08/15
جلال احمدی سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی   
شماره 405  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سندبرابر رای شماره 14026031801۷00665۷ مورخ 1402/11/12 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك 
رضوانشــهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم رضا حســرتی فرزند رمضان بشــماره 
شناسنامه 4 صادره از رضوانشهر در شش دانگ یك قطعه زمین به مساحت 320 متر مربع مشتمل بر 
یك باب خانه پلاک 248 فرعی از ۷2 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 58 و 61 متصل به هم فرعی 
از ۷2 اصلی واقع در قریه رینه بخش 2۷ گیلان خریداری از مالك رسمی آقای خانم عبدالعزیز امیری 
تالش محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یك ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 
۹13/858 رم الف - شناسه آگهی: 181۹50۹

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/8/15- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/8/30
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر -  کیانوش کیانی نژاد  



سه شنبه- 15 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1932

www.naghsheeghtesadonline.ir

آدرس:  تهران - میدان فاطمی -  خیابان فاطمی به سمت خیابان 
ولیعصر- کوچه غزالی پلاک ۶ طبقه ۳- واحد 1۰

شماره تــماس و نمابر: 88۹18۰۵۷ - 88۹۶۷۶۹۰  
بازرگانی: ۰۹۳۳۷1۹۰881
 کدپستی: 1۴1۵8۹۴81۳

 naghsheeghtesad@gmail.com:آدرس ایمیل
برگ آخرلیتوگرافی وچاپ: شاخه سبز

روزنامه سراسری اقتصادی - اجتماعی نقش اقتصاد     صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  امیر دیانی

  شهرستان ها:  مرضیه خوشکار
  سردبیر: زهره دیانی            قائم مقام مدیرمسئول: محیا سادات بهره دار                         

 دبیر سرویس ایران و جهان: زهره دیانی  دبیر سرویس راه و مسکن:  سید محسن بهره دار دبیرسرویس  بازار مالی: مِهردخت میرزایی 
  دبیر سرویس جامعه: فاطمه دیانی دبیرسرویس   نفت وانرژی: نعیم نوربخش

 گفتگو : محبوبه بیدکی - زینب فدایی
 خبرنگاران آزاد: سامان سفالگر- وحید حاج سعیدی- پژمان صالحی- سعید قصابیان- نسرین هزاره مقدم - فرزین سوادکوهی

گرافیك و صفحه آرایی: رامین خسروی   پشتیبانی سایت:  مهدی محمودی  ناظر چاپ: مصطفی حسن زاده

روزنامه » نقش اقتصاد« با امتیاز 61.۹ دارای رتبه 2 کمیته ارزشیابی وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی

 )نوبت  دوم-چاپ اول(

صفرتفاخر- شهردار پیرانشهر

شـهرداري پیرانشـهر به  اسـتناد مصوبه  

شماره 128 مورخه  1403/01/18شوراي 

اسلامی  شهر پیرانشهروتائیدیه  شماره 

 1403/02/02 1403/15/462مـــورخه  

فرمانــداري محترم در نظر دارد املاک و 

مســتغلات شــهرداري را برابر شرح و 

مشــخصات ذیل  بصورت اجاره یکساله  

قابل  تمدید به  اشخاص حقیقی  وحقوقی  

واجد شرایط  واگذارنماید:

داوطلبــان مــی تواننــد کلیــه 

اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-

بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق 

 www.setadiran.ir سامانه ستاد

کسب نمایند.

آگهی  مزایده اجاره املاک ومستغلات شهرداري پیرانشهر 
30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2121

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2222

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2323

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2424

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2525

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2626

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2۷2۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2828

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2۹2۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3030

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3131

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3232

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3333

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3434

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3535

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3636

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3۷3۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3838

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 3۹3۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4040

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4141

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4242

محل  مورد ردیف 
آدرساجاره

قیمت  پایه  ي 
اجاره

ماهیانه )ریال(

ارزش اجاره 
یکساله  
)ریال(

10% سپرده

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 11

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 22

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 33

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 44

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 55

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 66

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره ۷۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 88

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره ۹۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1010

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1111

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1212

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1313

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1414

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1515

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1616

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1۷1۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1818

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 1۹1۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 2020

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4343

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4444

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4545

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4646

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4۷4۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4848

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 4۹4۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5050

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5151

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5252

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5353

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5454

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5555

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5656

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5۷5۷

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5858

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 5۹5۹

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 6060

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 6161

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 6262

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 6363

30.000.000360.000.00036.000.000داخل  محوطه  پارک کودکمغازه شماره 6464

شماره: 17276/01
تاریخ: 1403/08/13
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هوشمصنوعیوانسان؛
تقابلیاهمکاری؟!

در یک چشم انداز اینتطور مطرح می گردد که، آیا هوش مصنوعی می تواند به سطح 
تفکر انسان برسد و سپس از آن فراتر رود؟ به طور معمول، محققان به دنبال سنجش 
توانایی مدل های رایانه ای برای دستیابی به اهداف پیچیده هستند، مانند برنده شدن 
در بازی یا انجام مکالمه ای که به نظر می رسد به اندازه کافی انسانی بنظر می رسد 
و برای فریب دادن مخاطب کافی اســت. این رویکرد دارای یک محدودیت روش 
شناختی و کلیدی است. قبل از اینکه کسی بتواند ادعا کند که این برنامه به اندازه 
یک انســان فکر می کند، هر AI )هوش مصنوعی( باید روی هر هدف انســانی قابل 
تصور آزمایش شود. بنابراین روش های جایگزین مورد نیاز است. علاوه بر این، تمرکز 
روی "هدف" با ویژگی های فکر انســان، مانند احساســات، تجربه ذهنی، یا درک را 

در بر نمی گیرد. علاوه بر این، هوش مصنوعی واقعاً خلاق نیست.
هوش مصنوعی نمی تواند با اســتفاده از روش هایی مانند اســتعاره و تخیل، بین 
موضوعات کاملًا متفاوت ارتباط برقرار کند تا به نتایج جدیدی برسد و هرگز اهداف 
در صورتیکه صریح و ملموس نباشند قابل پردازش برای هوش مصنوعی نیست زیرا 
ارتباط های ظریفی در ذهن انســان بهم پیوســته و پیچیده قابل چیدمان اســت که 
هوش مصنوعی نمی تواند تحلیلشان کند. مدل های هوش مصنوعی اغلب به عنوان 
شــبکه های عصبی مصنوعی تصور می شــوند، اما تفکر انســان به نورون ها محدود 
نمی شود.بعلاوه محاسبات بخش کوچکی از تفکر آگاهانه انسان را منعکس می کند 
و خودِ فکر آگاهانه تنها بخشــی از ماهیت اصلی فکر و هوش و مغز انســان اســت و 
حجم عظیمی از ناخودآگاه در پشت صحنه جریان دارد. بنابراین هوش مصنوعی از 

نظر فکری از انسان ها فاصله معنا دار و زیادی دارد.
هوش مصنوعی دهه ها است مورد مطالعه قرار گرفته است و هنوز یکی از مبهم ترین 
موضوعات است. هیچکس نمی تواند توانایی کامپیوتر در پردازش منطق را رد کند. 
اما برای بســیاری افراد اینکه آیا یک ماشــین می تواند فکر کند یا خیر مبهم اســت. 
پیشــرفت در هوش مصنوعی برای اکثر مردم قابل توجیه نیســت و تقریباً بجای 
ماشین های سخنگو که برای هدایت کشتی ها و فضاپیماها استفاده می شود از هوش 
مصنوعــی برای بررســی تاریخچه خرید و تأثیرگــذاری بر تصمیمات آتی مصرف 

کنندگان نیز استفاده می شود.
در سال 2۰2۳، حضور روزافزون هوش مصنوعی در زندگی روزمره ما بحثی جذاب 
را برانگیخت و انسان را بر آن داشت که آیا ماشین ها می توانند در حوزه خلاقیت و 
داستان سرایی از انسان ها پیشی بگیرند؟ آیا رسماً می توانیم اعلام کنیم ماشین های 

مجهز به هوش مصنوعی، توانایی تصمیم گیری هم خواهند داشت؟
 Chat GPT،Stability Diffusion از آنجایی که ابزارهای هوش مصنوعی مانند 
و تعداد بی شــماری دیگر به ظهور ادامه می دهند، ما خود را در دوراهی می بینیم و 
آینده حضورمان در ســاخت ســناریوهای مختلف را زیر سؤال می بریم. آیا داستان 
ســرایی که برای هزاران ســال در فرهنگ بشری نقش محوری داشته است و امکان 
انتقال دانش، ارزش ها و اطلاعات را به نسل های مختلف می دهد، زوال پذیر خواهد 
شــد؟با پیشــرفت سریع هوش مصنوعی، زمان آن فرا رسیده است که بررسی کنیم 
آیا توانایی های منحصر به فرد ما، منحصراً انسانی باقی می ماند یا اینکه ماشین ها در 
نهایت رهبری را به دســت خواهند گرفت؟ و آیا این امر خطر محســوب می گردد یا 

فرصت پرداختن انسان ها به شگفتی های دیگر را فراهم می آورد؟
سیستم های هوش مصنوعی فعلی اساساً مبتنی بر تشخیص الگو و استنتاج آماری 
از مجموعه ای از داده های بزرگ هستند. ماشین هایی که نوعی هوشیاری یا تفکر را 
بدســت می آورند، بین متخصصان در زمینه های مختلف و البته متخصصان هوش 
مصنوعــی مورد بحث اســت و این نگرانی وجــود دارد که فناوری هوش مصنوعی 

پیشرفته ای که قادر به تفکر باشد، می تواند دودمان بشریت را بباد دهد؟
هوش مصنوعی در بســیاری از زمینه ها، از جمله تشــخیص و تولید گفتار، پردازش 
زبان، ایجاد تصویر و ویدئو، برنامه ریزی و تصمیم گیری، پیشرفت های چشمگیری 
دارد. با این حال، یکی از عملکردهایی که هنوز به طور موفقیت آمیزی به دســت 
نیاورده، ایجاد افکار کاملًا ناب است و تفکر ناب را می توان بعنوان توانایی ایجاد راه 

حل ها یا ایده های جدید بدون آموزش صریح بر روی آنها تعریف کرد.
در ایــن صــورت، برخــی از مدل های هوش مصنوعی در حال حاضر این قابلیت را تا 
حدی نشان می دهند. با این حال، برای دستیابی هوش مصنوعی به شکلی از تفکر 
که منعکس کننده اصالت و خلاقیت انســان باشــد، نیازمند پیشرفت هایی در درک 

آگاهی و شناخت انسان و سپس ترجمه آن درک به مدل های محاسباتی است.
پیش بینی یک جدول زمانی برای چنین پیشرفت هایی توسط دانشمندان، فقط در 
حد حدس و گمان اســت، اما پیشــرفت قابل توجهی می تواند در چند دهه آینده 

حاصل شود که ناگزیر به پذیرش آن هس تیم.
حال موضوع اصلی هنوز بر قوت خود باقی است که آیا هوش مصنوعی جای انسان 

را خواهد گرفت یا نه؟

پریساحاجیمحمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

چالشافزایشحقوقکمترازنرختورم

طبق قانون باید حداقل به اندازه تورم دســتمزدها افزایش یابد، اما هر ســال 
بررسی می کنند و دوباره تصمیم می گیرند و رقمی پایین تر را مصوب می کنند 
که خلاف قانون اســت. باید میزان تورم را از بانک مرکزی گرفت و به صورت 
خودکار دســتمزدها را حســب نرخ تورم افزایش داد. اگر می خواهند بیش از 
آن افزایــش دهنــد باید تصمیم گیری کنند نه اینکه بخواهند مصوبه از ســر 

بگذرانند که کمتر از نرخ تورم حقوق ها را افزایش دهند.
متاسفانه قانون را عرفی کرده اند و برای چیزی که قانون مشخص دارد تصمیم 
می گیرنــد کــه نصف تورم را اعمال کنند و هر ســال هــم 2۰ درصد در نظر 
می گیرند. این اعداد را از کجا می آورند چرا 1۹ یا 21 درصد نیست؟ در حالی 

که قانون مشخصی وجود دارد و به اندازه تورم باید افزایش دستمزد داد.
مردم قدرت خرید ندارند و اقتصاد قفل شده و شرکت ها نیز نمی توانند بفروشند 
و سطح رفاه خانوار نیز پایین آمده است. منطق ساده است و چیز پیچیده ای 
نیســت. اینطور نیســت که بنگاه ها بتوانند رشد کنند، اما مردم نتوانند بخرند 
و تولید رشــد کند. سیاســت غلطی اســت که هر سال تکرار می شود. به دلیل 
اینکه قیمت های انرژی سرکوب می شوند و دولت منابعی ندارد و تمام منابعش 
را خــرج یارانــه انرژی می کند. نبایــد این کار را انجام دهند بلکه هم به مردم 
یارانه مستقیم پرداخت کند و هم دستمزدها را مطابق با تورم افزایش بدهد 
که این مساله می تواند اقتصاد را از رکود خارج کند.بیش از ده سال است که 
قانون متناســب ســازی حقوق و دستمزدها از ســوی دولت و مجلس ارائه و 
تصویب شده است و قرار بود در برنامه هفتم اجرا شود، ولی تا به امروز چنین 
موضوعی پیاده نشده است این قانون غلط است. منشا حقوق بازنشستگان از 
صندوق هاســت؛ بی معنی اســت که این ها را با هم یکی کنند. باید صندوق ها 
هــر چقــدر که می توانند و می خواهند، بدهنــد. البته دولت هم اگر ضرورت 
داشــته باشــد، می تواند دخالت های مشــخص و محدودی داشته باشد، ولی 
وقتی با ســرکوب قیمتی و دخالت سیاســی، بسیاری از صندوق ها را زیان ده 
کرده اند یک باره ۹۰ درصد می شــود و صندوق ها نمی توانند پرداخت کنند. 
دولت از کجا می آورد؟ دولت هم پول چاپ می کند و هم اوراق می فروشد که 
باز هم تورم تولید می کند. همچنین دولت تک بعدی نگری می کند در حالی 

که باید جامع نگر باشند.
دولــت بایــد یارانه ها را حذف کند. دولت 1۵۰ میلیارد دلار بنزین و گازوئیل 
را 2.۵ میلیــارد دلار می دهــد. آرد را کیلویــی ۶۰۰ تومان به نانوایی می دهد، 
امــا مــردم با قیمــت آزاد نان می خرند. بابت این هــا یارانه پرداخت می کند. 
بنابراین، کسری می آورد. اگر کار اساسی انجام داده و یارانه ها را هدفمند کند 
و سهم خودش را هم بردارد اضافه هم می آورد و می تواند خدمات بدهد. دولت 
خدمات عادی اش را نمی دهد و فقط یارانه پنهان می دهد. این کار دو ســر 
باخت است هم رفاه مردم را می گیرد هم خودش کسری بودجه دارد و اوراق 
می فروشــد. دولت فعلی میراث دار کلی بدهی اســت. باید یارانه را هدفمند و 
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سرمقاله

عطابهرامی
کارشناس اقتصادی

تندروهارادربارهFATFقانعکنیم

بنظر بنده برای مراودات مالی و روابط بانکی با دنیا 
و بخصوص جذب سرمایه خارجی لازم است از لیست 

سیاه FATF خارج شویم.
رشــد 8 درصدی بدون ســرمایه گذاری و جذب 
سرمایه، چه در داخل و چه در خارج از کشور، امکان 
پذیر نیست و برای اینکه به چنین رشدی برسیم به 
2۵۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز داریم. چنین 
اتفاقی فقط از طریق منابع داخلی نمی تواند تامین 
بشــود، لازمه این امر این اســت که ما بتوانیم روابط 
پولی، مالی و بانکی خودمان را عادی کنیم که این 
امر جز از طریق تصویب FATF امکانپذیر نیست.

البته عده ای از تندرو ها نگران هستند که ما با تصویب 
FATF دســت خودمان را خواهیم بست که البته 
بنظر من این تلقی اشتباه است. اکثریت کشورهای 
جهــان این قــرارداد و قرارداد پالرمــو را امضا و در 
کشورشان تصویب کرده اند. بنظر بنده روند سوییفت 
و کارکرد عادی بین بانکی در دنیا به جریان افتاده 

اســت. به همین جهت جلوگیــری از تصویب این 
قرارداد، نتیجه ای جز انزوای مالی برای ما ندارد.

جهان امروزه بســیار کوچک است و مرزهای فعلی 
فقط فیزیکی نیســت و در دنیایی حضور داریم که 
این مرزها برداشــته شده اســت. همچنین در امر 
تجارت و سرمایه گذاری، در جهان بدون مرز حضور 
داریــم، درنتیجه مــا نمی توانیم دور خودمان دیوار 
بکشیم و بگوییم نمی خواهیم با جهان تعاملی داشته 
باشــیم. ما باید با درک درســت از روابط بین المللی 
در جهان پرآشوب امروز بتوانیم از منافع ملی خودمان 
قاطعانه دفاع کنیم و این امر جز با ترسیم پازل هایی 
از منافــع ملــی که در این پازل هــا حداکثر روابط 

دوستانه با دنیا وجود داشته باشد ممکن نیست.
کشورها و اقتصاد های بزرگِ دنیا در مراودات تجاری، 
بازرگانی و مالی میان دولت ها تاثیرگذار هستند و 

ما نمی توانیم از این مزیت به آسانی عبور کنیم.
نکته مورد توجه این اســت که متاســفانه تا به الان 
مانع تراشی های مخالفان FATF باعث جلوگیری 
از این تصویب شــده اســت. اما نکته مورد توجه این 
اســت که دغدغه بســیاری از تندرو ها، مسئله ای 
سیاســی و بحث های جناحی نیست، برخی از این 

افراد معتقدند که ما نباید دست و پایمان را ببندیم 
و روابــط بین المللی خودمان را گرفتار مشــکلات 

کنیم.
اما این افراد باید قانع بشــوند که ما اگر بخواهیم به 
کشــوری تبدیل بشــویم که با دنیا به صورت عادی 
روابط بین المللی داشــته باشیم و بتوانیم از طریق 
این مراودات بین المللی سرمایه گذاران و کشورهای 
مختلــف را ترقیب کنیم کــه با حفظ منافع ملی و 

خطوط قرمزمان به همکاری با ما بپردازند.
البته کشــور ما نباید در حمایت از محور مقاومت 
تردیــد کند، زیــرا منافع ملی فقط در داخل مرزها 
وجــود نــدارد، بســیاری از کشــورها در بیرون از 
مرزهایشان منفعت دارند. در نتیجه، حمایت از جبهه 
مقاومت مصداق منفعت برای ما است. البته کشور 
ما اگر بخواهد به رشــد 8 درصدی برســد و بتواند 
جذب ســرمایه گذاری داشته باشد، هیچ راهی جز 
اینکه در چارچوب مقررات، قواعد بین المللی و منافع 

ملی این قرارداد را تصویب کند ندارد.
طیف تندرو نیز در تلاش اســت تا مانع تراشی کند 
امــا اراده ملــت، رئیس جمهور، حاکمیت و مجلس 

شورای اسلامی قوی تر از این فشار ها است.

اینفوگرافیک

نگاه روز

احمدفاطمی
نماینده مجلس

سرانهبالایخریدتلفنهمراهدرایران موتوربدونسوختژاپنی گوشیجدیدگوگل،بزرگتراماسبکتر
سرانه خرید تلفن همراه در ایران از میانگین جهانی 
فراتر رفته و ایرانیان ســهم بالایی در مصرف این کالا 

در مقایسه با سایر کشورها دارند.
بــه نقل از گجت نیــوز، در پی رفع ممنوعیت واردات 
گوشی های آمریکایی اپل، روح الله لطیفی، سخنگوی 
کمیســیون روابط بین الملل و توســعه تجارت خانه 
صنعت، معدن و تجارت، به تشریح وضعیت بازار تلفن 

همراه در ایران و جهان پرداخت. وی با اشاره به آمار تولید بیش از یک میلیارد 
و صد و چهل میلیون گوشی در سال گذشته میلادی و سهم 2۰ درصدی اپل 
در این بازار، تأکید کرد که 2۴ درصد از کل گوشی های هوشمند فروخته شده 

در منطقه خاورمیانه وارد ایران شده است.

مزدا با معرفی موتور بدون سوخت خود، تحولی در صنعت 
خودروسازی ایجاد کرده است که می تواند به عنوان یک 
رقیب جدی برای سیستم های هیدروژنی و خودروهای 
برقی کنونی شناخته شود. این پیشرفت نشان دهنده ی 
تلاش های مستمر این شرکت در حوزه ی فناوری موتور 
دوار یا همان موتور وانکل است. براساس گزارش بیت ران، 
موتور بدون سوخت مزدا )کم سوخت(  شاید تحولی در 

صنعت خودرو ایجاد کند: مزدا برنامه های بزرگی برای موتورهای آینده دارد و مفهوم 
آنها شــامل سیســتم های کم سوخت اســت. به نظر می رسد که این موضوع خیلی 
جدید و غیرواقعی باشد، اما سال ها تحقیقاتی که این غول خودروسازی ژاپنی در 
زمینــه ی موتورهــای دوار )rotary engines( یا همان وانکل انجام داده، به یک 

پیشرفت منجر شده است. 

 ۹a گوشــی میان رده اقتصادی گوگل، پیکســل
صفحــه نمایش بزرگ تــر و باتری بهتری خواهد 
داشــت. این گوشــی اواخر زمستان آینده به بازار 
عرضه خواهد شد.بســیاری از مشخصات گوشی 
هوشمند گوگل پیکسل ۹a پیش از عرضه رسمی 
این محصول در اواخر زمســتان آینده، افشا شده 
اســت.صفحه نمایش این گوشــی نسبت به نسل 

قبلی بزرگتر شــده اســت. پیکسل ۹a، صفحه نمایش ۶.۳ اینچی خواهد 
داشت. بزرگ شدن صفحه نمایش جای بیشتری برای باتری فراهم کرده 
است و این گوشی با باتری ۵۰۰۰ میلی آمپر ساعتی ساخته می شود. البته 
علیرغم افزایش ظرفیت باتری، سرعت شارژ مثل نسل قبل است و در شکل باسیم 

با سرعت 18 وات و در شکل بی سیم با سرعت ۷.۵ وات شارژ می شود. 


